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МӘДЕНИЕТ САЛАСЫНДАҒЫ САЯСАТТЫ 
ЖАН-ЖАҚТЫ ОЙЛАСТЫРЫП ЖҮРГІЗУ 
КЕРЕК. ҚАЗІР БҰЛ САЛАНЫ ӨРКЕНДЕТУ 
ҮШІН ЖАҢА ТҰЖЫРЫМДАМА ЖАСАЛЫП 
ЖАТЫР. БҰЛ ҚҰЖАТ ЕЛІМІЗДІҢ МӘДЕНИ 
МҰРАСЫН САҚТАУ, НАСИХАТТАУ ЖӘНЕ 
ҰЛТТЫҚ БІРЕГЕЙЛІКТІ НЫҒАЙТУ ІСІНДЕ 
ШЕШУШІ РӨЛ АТҚАРАДЫ ДЕП СЕНЕМІН.

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ, 
ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ПРЕЗИДЕНТІ:

Астана �аласы коммуникациялар �ызметінде 
�ткен баспас�з м�слихатында Астана �аласы 
�ор�аныс істері департаментіні� �кілі �ани 
Арты�ов �скерге ша�ыру нау�аны туралы 
м�лімет берді.

«Биыл 1 наурыздан бастап �арулы к�штерді�, 
бас�а да �скерлер мен �скери ��рылымдарды� 
�атарын �скерге ша�ыруды кейінге �алдыру�а 
немесе одан босату�а негіз жо�, 18 бен 27 
жас аралы�ында�ы 1004 астаналы� ер-азамат 
 толы�тырады» деді департамент �кілі.

Б�гінгі та�да тиісті ша�ырушыларды� жар-
тысынан к�бі �скер �атарында �ызмет ат�ару�а 
кіріссе, бас�алары 1 шілдеге дейін аттанады.

Астанада «Мерейлі отбасы» ұлттық 
байқауының қалалық турына қатысу 
үшін өтінім қабылдау басталды.

Бай�ау�а �атысу �шін �тінімдерді, �ажетті 
��жаттармен �оса, арнайы нысан бойын-
ша (PDF форматында) 15 маусым�а дейін 
mereyli.otbasy2023@mail.ru элекронды 
поштасына жолдау �ажет.

�алалы� тур�а �атысу бойынша толы� 
а�паратты келесі телефондар ар�ылы білуге 
болады: 8-7172-55-67-08; 8-7172-55-67-01.

Конкурс отбасы институты, адамгершілік, 
руханиятты ны�айту, жауапты ерлі-зайып-
тыны� ма�ызын тану; ата-ананы� бала 
т�рбиелеудегі жауапкершілігін арттыру; 
отбасы ��ндылы�тарын, к�мелетке тол�ан 
балаларыны� е�бекке �абілетсіз ж�не егде 
жаста�ы ата-анасына �ам�орлы�ын д�ріптеу 
ж�не ке�інен насихаттау; �аза�станды� 
отбасыны� жа�ымды имиджін насихаттау�а 
ба�ыттал�ан.

«Мерейлі отбасы» �лтты� конкурсы 2014 
жылдан бері �ткізіліп келеді.
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ОҚУ ЖЫЛЫ ҚАЛАЙ
ҚОРЫТЫНДЫЛАНДЫ?

Биыл маусым айында қазақстан-
дықтар әдеттегі демалыс күн-
деріне қосымша тағы бір күн 
демалыс алады.

�аза�станды�тар �шін 28 маусым�а 
келетін ��рбан айтта �осымша демалыс 
беріледі.

Бес к�ндік ж�мыс аптасында дема-
лыс к�ндері келесі к�нге с�йкес келеді: 
с�рсенбі 28 маусым – демалыс, 29, 30 
маусым – ж�мыс к�ндері.

Алты к�ндік ж�мыс аптасына: 26, 
27 маусым ж�мыс к�ндері – ж�мыс, 28 
маусым – демалыс к�ні, 29, 30 маусым 
ж�не 1 шілде – ж�мыс к�ндері.

Ертең – елімізде Мәдениет және өнер қызметкерлері күні. Биыл 25 жылдығын атап өтетін 
елордамыз – мәдениетімен де асқақтап тұрған қала. Ерке Есілдің жағасында жайғасқан бас 
қаламызда сәулеті мен дәулеті жарасқан қаншама мәдениет ошағы бой көтеріп, әлемдік 
деңгейдегі өнерпаздары да қанат қақты.

БАЙҚАУДА 
БАҚ СЫНАҢЫЗ

МАУСЫМДА 
ҚАНША КҮН 
ДЕМАЛЫС?
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СУ ТАПШЫЛЫҒЫ 
ҚАЛАЙ ШЕШІЛЕДІ?

Биылғы көктемгі әскерге шақыру нау-
қанында Қазақстан Қарулы күштері 
қатарын 1000 астаналық толықтырды.

1000 АСТАНАЛЫҚ
ƏСКЕРГЕ
АТТАНДЫ

8

ЕЛОРДА – МӘДЕНИЕТ ОРДАСЫ 23 мамырдан бастап «Fly Arystan» 
авиатасымалдаушысы Airbus-320 
үлгісіндегі әуе кемелерінде 
 аптасына 2 рейс жиілігімен, 
атап айтқанда, сейсенбі және 
сенбі күндері Астана-Анкара 
бағыты бойынша тікелей тұрақты 
 жолаушылар рейсін ашады.
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АРМАНЫМДЫ 
АСҚАҚТАТҚАН
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СИАНЬ САММИТІНДЕ 
НЕ АЙТЫЛДЫ?

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев бірінші «Орталық Азия-Қытай» саммитіне қатысты. Мемлекет басшысы 
өз сөзінде алғашқы «Орталық Азия-Қытай» саммиті өте маңызды тарихи оқиға екенін атап өтті. Президент 
іс-шараны жоғары деңгейде ұйымдастырғаны және дәстүрлі қонақжайлығы үшін Қытай Халық Республи ка -
сының Төрағасы Си Цзиньпинге алғыс айтты. Ол бүгінде Қытай әлемдік держава ретіндегі өзінің мәрте бе-
сін нығайтып келе жатқанын және жаһандық тұрақтылық пен қауіпсіздікті қамтамасыз ету ісінде маңызды 
рөл атқаратынын, экономикалық және технологиялық дамудың қозғаушы күші екенін атап өтті.

«Қытай – әлемдегі ірі инвестор 
және жаһандық экономиканың 
көшін бастап тұрған мемлекет-
тердің бірі. Сондықтан Қытаймен 
жан-жақты ынтымақтастықты 
нығайту Қазақстанның орнықты 
дамуына мүмкіндік береді. Орта-
лық Азия елдерінің әлеуетін Қытай-
дың орасан зор экономикалық 
қуатымен ұштастыру біздің көп 
қырлы серіктeстігімізге тың серпін 
береді. Қазақстан осы мақсатқа 
жету үшін бар күш-жігерін жұм-
сауға дайын» деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысы тәуелсіздік 
жылдарында елімізге 350 мил лиард 
доллардан астам инвестиция 
тартылғанын айтты. Соның 23 
миллиард доллардан астамы – 
Қытайдың еншісінде. Президент 
Қытаймен инвестиция саласын-
дағы ынтымақтастықты одан әрі 
дамытуға әзір екенін жеткізді.

«Кеше мемлекеттік сапарым-
ның аясында инвестициялық 
форум өтті. Жиында жалпы құны 
22 миллиард доллар болатын 
бірқатар келісімге қол қойылды. 
Қазақ тарапы бұл келісімдерді 
жүзеге асыру үшін бар күш-жігерін 
жұмсауға дайын. Географиялық 
жағдайымызды ескерсек, біздің 
еліміз аймақтың және тұтас құр-
лықтың маңызды көлік-логистика 
дәлізі бола алады. Қазақстан 
осы аймақтағы елдердің Қытай-
мен ынтымақтастығын нығай-
ту үшін өзінің экономикалық 
және логистикалық әлеуетін 
жұмылдыруға әзір. Осыған орай, 
Қазақстан достас Қытаймен ын-
тымақтастықты нығайту үшін 
өзінің сауда-экономикалық және 
логистикалық әлеуетін іске қоса 
алады. Елдеріміздің сауда-саттық 
көлемі 31 миллиард долларға 
жетті. Төраға Си Цзиньпинмен 
бұл көрсеткішті 40 миллиардқа 
дейін жеткізу жөнінде уағдалас-
тық» деді Президент.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы 
аймақтағы ел басшыларының бір-
лескен күш-жігерін талап ететін 
ынтымақтастықтың басым бағыт-
тарын айқындады. Ең алдымен, 
тауар айналымының көлемін 
арттыру мәселесі қозғалды.

«Соңғы жылдары Орталық 
Азия елдерінің экономикалық 
қарым-қатынасы жаңа деңгейге 
көтерілді. Былтыр Қазақстанның 
осы аймақтағы мемлекеттермен 
алыс-берісі 19 пайызға өсті. Яғни 
8 миллиард доллар болды. Алдағы 
уақытта бұл көрсеткішті 15 мил-
лиардқа дейін жеткізуді көздеп 
отырмыз. Аймақтың Қытаймен 
сауда-саттығы да қарқынды дамып 
келеді. Былтыр бұл көрсеткіш 
70 миллиард долларға жетті. 

Оның 45 пайызы (31 млрд доллар) 
Қазақ станға тиесілі. Қытай мен 
Орталық Азия арасындағы тауар 
айналымын 2030 жылға қарай 
100 миллиард долларға жеткізуге 
барлық мүмкіндік бар. Осы ретте, 
тауар түрлерін көбейту арқылы 
экспортты ұлғайту маңызды. 
Мысалы, Қазақстан шикізатқа 
жатпайтын 135 түрлі тауардың 
Қытайға экспортын көбейте ала-
ды. Қазақ-қытай шекарасындағы 
«Қорғас» халықаралық сауда ор-
талығы пандемияға байланысты 
үш жыл тоқтап тұрды. Өткен айда 
оның жұмысы қайта жанданды. 
Орталық Азия мемлекеттерін 
осы сауда-логистика хабының 
әлеуетін бірге пайдалануға шақы-
рамын. Бұл әсіресе Қытаймен 
ортақ шекарасы жоқ мемлекеттер 
үшін аса маңызды. Біз қытайлық 
инвестициялық серіктестермен 
бірлесіп, шекарада екінші құрғақ 
порт салуды жоспарлап отырмыз. 
Осы саладағы тәжірибені ескере 
отырып, бұл портты жаңа талапқа 
сай жасаймыз» деді Президент.

Президент көлік-логистика 
инфрақұрылымын дамытуды 
тағы бір басым бағыт деп санай-
ды. Оның айтуынша, осыдан он 
жыл бұрын Астанада Төраға Си 
Цзиньпин «Бір белдеу – бір жол» 
мегажобасының тұжырымдама-
сын жария етті. Содан бері бұл 
бастаманың тиімділігіне және 
қажеттігіне бүкіл әлем көз жеткізді.

«Қазақстан – Қытайдың жақын 
көршісі әрі сенімді серіктесі. 
Сондықтан «Бір белдеу – бір 
жол» жобасына атсалыса береді. 
Осы орайда қазақ-қытай шекара-
сында үшінші темір жол өткелін 
ашу маңызды қадам болмақ. 
Транс каспий халықаралық көлік 
дәлізі «Қытай – Орталық Азия 
– Еуропа» бағдарының негізгі 
бөлігі саналады. Бүгінде осы 
бағыттың стратегиялық маңызы 
арта түсті. Біз оның көлік өткізу 
мүмкіндігін кеңейте береміз. 
Ол үшін цифрлық тәсілдерді 
енгізіп, инфрақұрылымды жаң-
ғыртамыз. Қытай сыртқа өте көп 
жүк жөнелтеді. Осы бағыттың 
әлеуетін толық пайдалану үшін 
бірлесе жұмыс істеуіміз қажет 
деп есептеймін. Біз қытайлық 
серіктестермен бұл салада өзара 
тиімді ықпалдастық орнатуға 
мүдделіміз. Каспийдегі теңіз 
порттарының мүмкіндігін кеңей-
ту ісіне атсалысуға шақырамыз. 
Порт қызметін цифрландыру 
және жүк кемелерін жасау үшін 
бірге жұмыс істеуге дайынбыз. 
Сондай-ақ «Қазақстан – Түрікмен-
стан – Иран» темір жолы біздің 
елдерімізге зор мүмкіндік береді» 
деді Мемлекет басшысы.

Президент өнеркәсіп, энергети-
ка саласындағы ынтымақтастықты 
нығайту керек екенін атап айтты.

Мемлекет басшысы трансше-
каралық су ресурстарын тиімді 
пайдалану мәселесін ынтымақтас-
тықтың басым бағыты ретінде атап 
өтті. Президент Орталық Азия 
елдерінің тұщы су тапшылығына 
ұшырау қаупі жоғары деп санайды. 
Біріккен Ұлттар Ұйымының дере-
гіне сәйкес, 2050 жылға қарай 5 
миллиардтан астам адам ауызсуға 
мұқтаж болуы мүмкін.

«Климаттың өзгеруіне бай-
ланысты біздің аймақтың басты 
су көзі саналатын мұздықтар да 
күрт азайып барады. Осы жағдай 
Орталық Азияның азық-түлік, 
энергетика және экология қа-
уіпсіздігіне едәуір қатер төн-
діреді. Сондықтан бірлесіп шұғыл 
шаралар қабылдауымыз қажет. 
Су ресурстарын өзара келісіп, 
ұтымды пайдалану біз үшін өте 
маңызды. Суды үнемдеп жұмсауға 
және жер суаруға қатысты тиімді 
цифрлық тәсілдерді қолданысқа 
енгізудің орны бөлек. Қытай бұл 
салада зор табысқа жетті. Сол үшін 
Қытаймен бірге су шаруашылығы 
саласына жаңа технология енгізу 
жоспарын әзірлеуді ұсынамын» 
деді Президент.

Мемлекет басшысы ауыл ша-
руашылығы, мәдениет және білім 
ынтымақтастығын, сондай-ақ 
туризмді дамыту мәселесіне де 
назар аударды. Оның айтуынша, 
жеке адамдардың қарым-қатынасы 
мемлекетаралық байланыстарды 
нығайтуға септігін тигізері сөзсіз. 
Осы мақсатта Қазақстан мен Қытай 
азаматтарының екі ел арасында 
30 күнге дейін визасыз жүруіне 
мүмкіндік беретін үкіметаралық 
келісімге қол қойылды. Бұл құжат 
іскерлік байланыс аясын кеңейтіп, 
туристер легін арттыруға ықпал 
етеді.

«Орталық Азия елдерінің мәде-
ниеті бай, көрікті жерлері де көп. 
Соның бәрі қытайлық туристер 
үшін қызықты болары анық. Осы 
орайда мен «Жібек жолы» туристік 
операторларының тізімін жасауды 
ұсынамын. Топтық турлар үшін 
визасыз режим енгізіп, бірыңғай 
туристік кластер құру қажет. 
Сол кезде қытай туристері бір 
сапарда Орталық Азияның бірне-
ше еліне бара алады. Аймақтар 
арасындағы ынтымақтастық 
 мәдени-гуманитарлық байланысты 
нығайтуға ықпал ететіні сөзсіз. 
Мысалы, шаһарларымыздың 
өзара бауырлас қала атануы өте 
маңызды. Кеше Шымкент пен 
Сиань қалалары және Солтүстік 
Қазақстан облысы мен Шяньси 
аймағы арасында ресми түрде 

бауырластық байланыс орнады. 
Сиань қаласында Қазақстанның 
Бас консулдығы ашылады. Бұдан 
бөлек, білім беру және ғылым 
саласындағы ықпалдастықты 
нығайту керек. Жастарымыздың 
тұрақты байланыста болғаны  абзал. 
Біз білікті маман даярлау ісіне 
және адам капиталын дамытуға 
баса мән береміз. Қазақстанда 
әлемдегі үздік техникалық уни-
верситеттердің бөлімшелерін 
ашуға күш салып жатырмыз» деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Президент 
аймақтың қауіпсіздігін және 
тұрақтылығын қамтамасыз ету 
басты міндеттің бірі екенін атап 
өтті.

«Қазақстан да Қытайдың 
 Орталық Азияға қатысты жүргізіп 
отырған бейбіт сыртқы  саясатын 
құптайды. Біз Бейжіңнің тұрақты 
дамуға және қауіпсіздікті қам-
тамасыз етуге бағытталған бас-
тамаларын қолдаймыз. Орталық 
Азияның қашанда ынтымағы 
жарасқан, жасампаз аймақ ретінде 
дамығанын қалаймыз. Осы өңірді 
геосаяси текетірес алаңына айнал-
дыруға қарсымыз» деді Мемлекет 
басшысы.

***
Мемлекет басшысы Қасым- 

Жомарт Тоқаев Қытайға мемле-
кеттік сапары аясында Қазақстан 
Республикасының Сиань қаласын-
дағы Бас консулдығының салта-
натты ашылу рәсіміне қатысты. 
Президент консулдық ғимаратында 
Қытайға жасаған мемлекеттік са-
парын қорытындылап сөз сөйледі.

«Төраға Си Цзиньпинмен өте 
мазмұнды келіссөздер жүргіздік. 
Сондай-ақ бірлескен мәлімде-
ме жасалды, бірқатар маңызды 
келісімдерге қол қойылды. Шын 
мәнінде, бұл сапар қазақ-қытай 
ықпалдастығының «30 жылдық 
алтын дәуірін» бастады деуге 
болады. Әрине, бұл сапардың 
мән-мағынасы ерекше. Бүгін 
– Қазақстан мен Қытай ынты-
мақтастығы үшін тағы да бір 
аса маңызды әрі тарихи күн. Біз 
Сиань қаласында Қазақстанның 
Бас консулдығын ашқалы тұрмыз. 
Бүгінде Сиань – «Бір белдеу – бір 
жол» экономикалық белдеуінің 
маңызды бекеті. Шэньси өлкесі 
және Сиань қаласы Қазақстан-
мен тығыз байланыс орнатқан. 
Солтүстік Қазақстан облысымен 
және Шымкент қаласымен бауыр-
ластық қатынас туралы келісімге 
қол қойылды. Бұл шаралар екі ел 
арасындағы барыс-келісті жандан-
дыра түсері сөзсіз. Бас консулдық 
осы ынтымақтастықты одан әрі 
дамытуға үлес қосады деп сенемін» 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

– Су мәселесі – Қазақ
станның халықаралық 
ұйымдар, өңірлік және 
екіжақты кездесулерде 
ұдайы көтеріп келе жатқан 
тақырыбы. Соның ішінде 
трансшекаралық өзендер 
және су қауіпсіздігі мәсе
лесі Сиань саммитінде 
талқыланды. Себебі бұл 
– Орталық Азия елдері 
үшін өзекті сұрақ. Прези
дентіміз аталған мәселе 
бойынша шұғыл шешімдер 
қабылдау қажет деп са
найды. Өйткені Орталық 
Азия су тапшылығына 
ұшыраса, бұл аймақтағы 
азықтүлік, энергетика
лық және экологиялық 
қауіпсіздікке айтарлықтай 
қатер төндіреді. Қытай 
мен Қазақстан арасында 
20дан астам іріліұсақты 
трансшекаралық өзен бар, 
оны бірлесіп пайдалану 
жөнінде комиссиялардың 
жұмысы жалғасады. 
Мемлекет басшысы суды 
үнемді пайдалануға және 
ирригация ға қатысты 
тиімді цифрлық шешімдерді 
дәйекті түрде қолданысқа 
енгізу үшін осы салада ай
тарлықтай табысқа жет
кен Қытай тәжірибесін 
зерттеп, қолдануға болады 
деп есептейді.

Қытаймен арадағы ви
засыз режим қызу талқы
ланып жатқаны рас. Бұл 
жерде бірнеше мәселенің 
басын ашып алу керек. 
Ең алдымен, Қытай аза

маттары былтырдан 
бері елімізге визасыз 14 
күнге келе алады. Екін
шіден, бұл – туризм мен 
іскерлік байланыстарды 
арттыру үшін жасалған 
қадам. Яғни ешбір Қытай 
азаматы 30 күннен артық 
Қазақстанда жүре алмай
ды. Жұмысқа орналасу үшін 
арнайы жұмыс визасы ке
рек. Ал шетелдік жұмыс
шыларға берілетін квота 
саны қатаң бақыланады. 
Биыл бар болғаны 22,2 мың 
ғана квота бөлінді. Ол – 
еліміздегі барлық жұмыс 
күшінің 0,24 пайызы ғана. 
Сондықтан ондай үрей, 
алаңдаушылық орынсыз. 
Жалпы, визасыз режим екі 
елдің де азаматтарына 
қолайлы. Бұл шағын және 
орта бизнестің, әсіресе, 
қызмет көрсету саласының 
дамуына түрткі болады. 
Туризмді, екі ел азамат
тары арасындағы іскерлік 
байланыстарды нығайтуға 
септігін тигізеді. Сондайақ 
қандастарымыз екі ел ара
сында еркін жүріптұра 
алады. Бұрынғыдай енді 
елшілік алдында сағаттап 
кезекте тұрудың, жеке 
компанияларға виза алып 
беру үшін ақша төлеудің қа
жеті жоқ. Жалпы, визасыз 
режим тек Қытаймен ғана 
емес, Еуропалық Одақпен де 
енгізсек деген жоспар бар. 
Сыртқы істер министр
лігі бұл бағытта белсенді 
 жұмыс істеп жатыр.

– Қытай Қазақстан
ның көліклогистикалық 
мүмкіндігіне қызығушылық 
танытып отыр. Атап айт
қанда, ол ел Ресей арқылы 
өтетін бағыттан бөлек, 
Транскаспий дәлізіне назар 
аударуы мүмкін. Ресей мен 
Қытайдың арасындағы 
тауарлардың көбі біздің 
еліміз арқылы өтеді. Бұл 
үш мемлекет аса маңыз
ды транзиттік серіктес 
болып отыр. Қазір Сол
түстік дәлізге басымдық 
беріледі, яғни Қытайдан 
Қазақстанға бұдан әрі 
Ресей, одан кейін Еуропа 
елдері. Сонымен қатар, 
қазір біз үшін Транскаспий 
бағыты маңызды. Шынын 
айту керек, ол жаққа көп 
инвестиция қажет. Егер 
Қытай инвестиция салса, 
Қазақстан үшін тиімді 
болады.

Қытай қазір көмірді 
пай далану көлемін қысқар
тып, «жасыл энергетикаға» 
бет бұрды. Бұл ретте атом 
энергетикасына басымдық 
беріледі. Сондықтан оған 
қажет болатын басты 
ресурс – уранға сұраныс арт
пақ. Қытайға Қазақстан 
көбіне мұнай, Түрікменстан, 
негізінен, газ тасымал
дайды. Мұнайдан бөлек, 
сирек кездесетін метал

дарды айта кету керек. 
Қазақстанда оның көп қоры 
шоғырланған. Қазір Қытай 
«жасыл энергетиканы» 
дамытып жатыр. Күн 
панельдері, жел станция
ларына сирек кездесетін 
металдар қолданылады. 
Осы тұрғыдан Қазақстан 
Қытай үшін перспекти
валы болып есептеледі. 
Сондайақ, Қазақстандағы 
уран қорының әлем нары
ғындағы үлесі – 42 пайыз. 
Ал Қытай қазір көмірді 
пайдалануды қысқартып, 
таза энергетикаға көшіп 
жатыр. Таза энергети
ка – атом энергетикасы. 
Сондықтан Қытай тарапы 
уран импортын ұлғайтуға 
қызығушылық танытады.

Екі ел арасында орнаған 
визасыз режим Қазақстан
дағы кәсіпкерлікті дамы
туға мол мүмкіндік береді. 
Қазір осыған қатысты 
елде пікір көп. Кейбірі қауіп 
басым десе, енді бірі мұны 
пайдалы дейді. Негізі, бұл 
режим көбіне қазақстан
дықтар үшін тиімді. Біз 
осы елден көп тауарды им
порттаймыз. Сондықтан 
ол қазақстандық кәсіпкер
лердің Қытайға баруына 
зор мүмкіндік жасайды. Бұл 
бизнесті дамытуға серпін 
береді деп ойлаймын.

Руслан ЖЕЛДІБАЙ, 
Президент Әкімшілігі 

басшысының орын
басары – Президенттің 

баспасөз хатшысы:

СУ ҮНЕМДЕУДЕ ҚЫТАЙ 
ТӘЖІРИБЕСІН ҚОЛДАНУҒА БОЛАДЫ

Ерсұлтан 
ЖАНСЕЙІТОВ,
Әлемдік экономика 
және саясат 
институтының 
сарапшысы:

БИЗНЕСТІ ДАМЫТУҒА
СЕРПІН БЕРЕДІ
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АТАҚТЫ ХИРУРГТІҢ ЕСКЕРТКІШ 
ТАҚТАСЫ АШЫЛДЫ
Кеше елордада  көрнекті 
 ғалым, белгілі хирург, Астана 
қаласының құрметті  азаматы 
Гилен Цойдың 100 жыл-
дығына орай ескерткіш тақта 
ашылды.

ЕЛОРДА ТЫНЫСЫ

Райхан РАХМЕТОВА

ҮРКЕР ТҰРҒЫНДАРЫМЕН КЕЗДЕСТІ
Астана қаласының әкімі Жеңіс Қасымбек Үркер елді мекенінің тұрғындарымен кездесуде 
көтерілген мәселелер туралы айтты.

ОҚУ ЖЫЛЫ ҚАЛАЙ 
 ҚОРЫТЫНДЫЛАНДЫ?

Астана қаласының коммуникациялар қызметі алаңында 
«Оқу жылының аяқталуы және балалардың жазғы дема-
лысын ұйымдастыру» тақырыбында Астана қаласы Білім 
басқармасы басшысының орынбасары Серік Әділбаев 
брифинг өткізді.

ҚАЙ КӨШЕ УАҚЫТША 
ЖАБЫЛАДЫ?
Елордалық Көлік және жол-көлік инфрақұрылымын дамыту 
басқармасы Ғұмар Қараш пен Біржан сал көшелерінде 
жол төсеміне жөндеу жұмысын жүргізуде. Жұмыс жол 
қозғалысы қауіпсіздігін қамтамасыз ету мақсатында 
әкімшілік полиция басқармасының келісімі бойынша 
ұйымдастырылды.

«�ркер елді мекеніні� белсенді 
т�р�ындарымен кездестім. Б�л елді 
мекенде е� алдымен к�різ ж�не электр-
мен жабды	тау желісіні� м�селелері 
шешілуі 	ажет. �азір осы ба�ытта 
ж�мыс ж�ргізіп жатырмыз» деді шаhар 
басшысы т�р�ындармен кездесуінде.

Сол сия	ты кездесуде т�р�ындар жол, 
тротуар, �леуметтік нысандар, аялдама-
лар салу, абаттандыру, жары	тандыру 
секілді �зге де м�селелерді к�терді.

– Мектеп м�селесі �зекті к�йінде 
	алып отыр. �ркер елді мекенінде 
екі мектепті� 	�рылысын ж�ргізіп 
жатырмыз. Оны� бірі – бір ауысымды, 
900 орын�а арнал�ан, екіншісі – бір 
ауысымды, 2000 о	ушы орны. Атал�ан 
мектептерді 2024 жылы 	олданыс	а 
беру к�зделген. Биыл дене шыны	тыру- 
сауы	тыру кешені салынып, пайдалану�а 
беріледі. К�терілген м�селелерді шешу 
бойынша орындау кестесін �зірлейміз. 
Ж�мыс кезе�-кезе�імен ж�ргізіледі, – 
деді Же�іс �асымбек.

М�селен, ��мар �араш к�шесі 
бойында �зірбайжан М�мбетов 
к�шесінен Республика да��ылына 
дейінгі учаскеде орташа ж�ндеу 
ж�ргізілуіне байланысты 19-21 
мамыр аралы�ында б�л учаскеде 
	оз�алыс ішінара жабылса, 22-25 
мамыр аралы�ында к�лік 	�рал-
дары �шін 	оз�алыс толы�ымен 
то	татылады.

Сонымен 	атар, Біржан сал 
к�шесі бойында Гёте к�шесінен 
Ілияс Есенберлин к�шесіне дейін 
ж�ндеу ж�мысы �здіксіз ж�р-
гізілетін болады. 19-23 мамыры 
аралы�ында осы учаскелердегі 
	оз�алыс ішінара жабылады.

Елорда т�р�ындары мен 	она	-
тары 	ала жолдарында кептеліс 

Салтанатты р�сімге оны� туыстары, 
достары мен ш�кірттері, Денсаулы	 
са	тау министрлігіні� басшылы�ы, 
академиктер, �алымдар мен 	о�ам 
	айраткерлері 	атысты. Одан �рі «Хи-
рургия ж�не медициналы	 білім беруді� 
та�даулы м�селелері» атты халы	аралы	 
конференция �ткізіліп, соны� аясында 
�аза	станда хирургия 	ызметін дамыту 
мен медициналы	 кадрларды даяр-
лауды� �зекті м�селелері тал	ыланды.

Астана медицина университетінде 
�ткен жиын�а Германия, �зербайжан, 
�ыр�ызстан, �збекстан ж�не бас	а да 
алыс-жа	ын шет елдерді� хирургия 
саласында�ы к�рнекті �алымдары 
	атысты.

– Университет 	абыр�асында шетел-
дік �ріптестерімізбен т�жірибе алмасу, 
хирургия саласыны� даму болаша�ын 
тал	ылау – біз �шін ерекше м�ртебе, 
�йткені �аза	станны� е�бек сі�ірген 
д�рігері, клиникалы	 иммунологтар 
мектебіні� негізін 	алаушы, �аза	стан 
медицина �ылымдары академиясыны� 
	�рметті академигі ж�не Еуропалы	 
жаратылыстану �ылымдары академия-
сыны� академигі, профессор Гилен 
Васильевич 40 жылдан астам уа	ыт 
осы о	у ордасында е�бек ете ж�ріп, 
жо�ары білікті д�рігерлер тобын т�р-
биеледі. Конференция 	орытындысы 
б�дан кейінгі �ылыми ж�мыстар�а 
негіз болатынына, хирургия 	ызметін 
одан �рі дамыту �шін т�жырымдама-
ны ай	ындайтынына ж�не медицина 
кадрларын даярлау кезінде білім беру 

11-СЫНЫПТЫ 9539 Т�ЛЕК 
АЯ�ТАЙДЫ

Барлы	 білім беру �йымында 
саба	 2023 жылды� 31 мамырында 
ая	талады. А�ымда�ы о	у жылында 
9-сыныпты 18443 о	ушы, 11-сы-
ныпты 9539 т�лек ая	тайды. 9 
(10)-сыныпты� 	орытынды емти-
хандары 2023 жыл�ы 2-13 маусым 
аралы�ында, ал 11 (12)-сыныпты� 
білім алушылары �шін мемлекеттік 
емтихандар а�ымда�ы жылды� 5-19 
маусым аралы�ында �теді. 9-сынып 
білім алушылары емтиханды 4 п�н 
бойынша тапсырады:

– 	аза	, орыс тілдері (о	ыту тілі) 
бойынша эссе нысанында жазбаша 
емтихан 2 маусымда, математи-
ка (алгебра) бойынша жазбаша 
емтихан 6 маусым к�ні �тсе, орыс 
тілдерінде о	ытатын сыныптарда�ы 
	аза	 тілі мен �дебиеті ж�не 	аза	 
тілінде о	ытатын сыныптарда�ы 
орыс тілі мен �дебиеті бойынша 
жазбаша емтихан 9 маусымда �йым-
дастырылады.

– та�дау п�ні (физика, химия, 
биология, география, геометрия, 
�аза	стан тарихы, д�ние ж�зі тарихы, 
�дебиет (о	ыту тілі бойынша), шет 
тілі (а�ылшын/француз/неміс), 
информатика) бойынша жазбаша 
емтихан 13 маусымда �теді.

11-сыныпты� о	ушылары �шін 
бітіру емтихандары а�ымда�ы жыл-
ды� 5-19 маусым аралы�ында бес 
п�н бойынша, 5 маусымда о	ыту 
тілдеріне 	арай 	аза	 тілі, орыс тілі 
п�ндері бойынша жазбаша емтихан 
болса, 8 маусымда алгебра ж�не 
анализ бастамалары п�ні бойынша 
жазбаша т�рде тапсырады.

�аза	стан тарихы п�ні бойынша 
ауызша емтихан 12 маусымда �тсе, 
	аза	 тілінде о	ытатын мектептер-
дегі орыс тілі мен �дебиеті, орыс 
тілінде о	ытатын мектептердегі 
	аза	 тілі мен �дебиеті п�ні бойынша 
жазбаша емтихандар 15 маусымда 
�туі жоспарлан�ан.

Т�лектер 19 маусымда та�дау 
п�ні (физика, химия, биология, 
география, геометрия, д�ние ж�зі 
тарихы, 	�	ы	 негіздері, �дебиет, 
шет тілі (а�ылшын/француз/неміс), 
информатика) бойынша жазбаша 
емтихан тапсырады.

11-сыныпты� емтихан материал-

– Amanat партиясы елордалы	 фи-
лиалыны� сайлауалды ба�дарламасын 
іске асыру�а арнал�ан жол картасын 
	арастырды	. Ба�дарламалы	 	�жат 
елорда т�р�ындарыны� �мір с�ру 
де�гейін арттыруды к�здейді, – деді 
Amanat партиясы саяси ке�есіні� 
м�шесі ж�не Астана 	аласы м�сли-
хатыны� т�ра�асы Ерлан Каналимов.

16 басым ба�ыт бойынша 110 

міндетті ж�зеге асыру к�зделген. 
�арастырыл�ан жол картасы Астана 
	аласы т�р�ындарыны� ма�ызды 
м�селелерін шешуге арнал�ан �лкен 
тетік болма	. На	ты атап айтсам, 
ба�дарламада білім беру ж�не ден-
саулы	 са	тау объектілерін салу, 
�леуметтік сала, 	о�амды	 ке�істіктер 
мен аулаларды дамыту, экология, 
	о�амды	 	ауіпсіздік м�селелері-

не басымды	 берілді. �рбір ба�ыт 
бойынша мемлекеттік органдар 
басшыларыны�, сондай-а	, партия 
м�шелеріні� 	атарынан мерзімдер мен 
міндеттерді� орындалуына жауапты 
т�л�алар бекітілді. Amanat партиясы 
сайлауалды ба�дарламасыны� жол 
картасын іске асыру м�селесі елор-
далы	 м�слихат депутаттарыны� 
т�ра	ты ба	ылауында болады.

УƏДЕЛЕР ОРЫНДАЛАДЫ
Amanat партиясының елордалық мәслихаттағы фракциясының Астана қаласы бойынша 
сайлауалды бағдарламаны іске асыру бойынша жол картасын талқылау жиналысы өткізілді.

процесін жетілдіруге ы	пал ететініне 
сенімдімін, – деді Астана медицина 
университетіні� бас	арма т�ра�асы – 
ректоры Камалжан Надыров.

Гилен Цой елімізді� хирургия 	ызметі 
мен хирургия �ылымыны� дамуына зор 
�лес 	осты. �зіні� 90 жылды	 мерей-
тойына дейін к�сіби 	ызметін жал�ас-
тырды. Ол ты� игеру жылдары ты� игеру 
�лкесіні� бас хирургі ретінде А	мола 
облысы мен Солт�стік �аза	станны� 
хирургия ж�не травматология 	ызметін 

�йымдастыру�а белсенді 	атысты.
Танымал хирург �зіні� е�бек жо-

лын 88 жасында хирургия аурулары 
кафедрасыны� хирург-ке�есшісі болып 
ая	тады. 77 жас	а дейін ол ота жасаумен 
айналысты, сонымен 	атар, Целиноград 
облысты	 ауруханасыны� базасында 
�йымдастырыл�ан травматология 
�ылыми институтында ке�есші болды. 
Хирургия 	ызметі ашыл�ан к�ннен бастап 
бас	ар�ан ол �міріні� со��ы к�ндеріне 
дейін сол жерде ке�есші болды.

дары �рбір білім беру �йымына 
электронды форматта бірінші бас-
шыны� электронды поштасына 
емтихан �ткізілетін к�ні са�ат  7:00-де 
жіберіледі.

ЖАЗ�Ы ДЕМАЛЫС �АЛАЙ 
ЙЫМДАСТЫРЫЛАДЫ?

Балаларды� жаз�ы демалысын 
�йымдастыру ерекше ба	ылауда. 
Астана 	аласыны� �кімдігі жаз�ы 
каникул – демалыс кезінде балалар-
ды� бос уа	ытын тиімді пайдалану 
ж�мысы биыл екі ба�ыт бойынша 
ж�ргізілетінін айтты. Біріншісі – 
балаларды ж�не жас�спірімдерді 
сауы	тыру, екіншісі – демалыс ж�не 
ж�мыспен 	амту ба�ыты.

А�ымда�ы жылды� жаз�ы кезе�ін-
де жаз�ы демалысты� барлы	 т�рімен 
197869 о	ушы немесе 1-10-сынып 
о	ушыларыны� жалпы саныны� 
98 пайызы (186184, 11-сыныпты 
есептемегенде) 	амтылады. 85 
білім беру �йымдарында бастауыш 
сынып балаларына арнал�ан мектеп 
жанында�ы лагерлер �йымдас-
тырылады (88355 бала).

«Арман» ж�не «Боровичок» 
спорт-сауы	тыру лагерлерінде 2800 
бала, оны� ішінде 2050 жетім ж�не 
к�пбалалы, аз 	амтыл�ан отбасыдан 
шы		ан балалар демалады.

Астана 	аласында 96 мемлекеттік 
жалпы білім беретін мектеп бар. 
Жаз�ы шомылу кезе�інде к�мелетке 
толма�андар арасында жазатайым 
о	и�аларды� алдын алу ма	сатында 
Астана 	аласыны� акваториясында 
Т�тенше жа�дайлар департаменті 
ж�не ювеналды полиция 	ызмет-
керлерімен бірлесіп, ата-аналар мен 
балалар арасында т�ра	ты негізде 
т�сіндіру ж�мысы ж�ргізіледі.

Гүлшат 
САПАРҚЫЗЫ

болдырмас �шін 	оз�алыс ба�ытын 
алдын ала жоспарлауы 	ажет.
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ӨНЕРГЕ 
ЖАНКЕШТІЛІК ҚАЖЕТ

– Төлеген Мұхамеджанұлы, 
сіз Астана қаласы әкімінің орын-
басары болып тұрған кезіңізде 
талай игі бастамаға мұрындық 
болдыңыз. Жаңадан жапырақ 
жайған жас қаланың мәде ниетін 
түлетуге қандай қадамдар жа-
салды, елорда мәдениетінің 
кешегі тыныс-тіршілігі мен бүгіні 
туралы қандай оқиғаларды атап 
айтар едіңіз? Ақмолаға келген 
алғашқы әсеріңізбен бөліссеңіз.

– Еліміздің астанасына 1998 
жылы 5 қаңтарда келдім. Алдымен 
қала әкімі Әділбек  Жақсыбековпен 
жүздесіп, алдағы жұмыс жоспа
рымен таныстым. Әділбек Рыс
келдіұлы «Президенттің арнайы 
шақыруымен келдіңіз, іске сәт, 
қош келіпсіз!» деп кандидатурам
ды қолдайтынын білдірді, сосын 
отырып өтініш жаздым. Қала енді 
астана болып жатқан қымқуыт 
кезең, шаруа деген бастан асады, 
оның жылдамдығына ілесу де оңай 
болған жоқ. Әлі жеке кабинетім 
жоқ, бір бөлмеде өтініш жазып 
отырсам, маған тұрғындар қабыл
дауыма келгенін хабарлады. 3 
әйел адам кірді. Оның бірі Айман 
Мұсақожаева еді. Қабылдауыма 
келген жандардың өтініштілегін 
тыңдай отырып, жылдам шешім, 
жедел қадам жасау қажет болды. 
Айманның идеясы жаңа астанада 
музыка академиясын ашу еді. 
Ұсынысты қала әкімдігі қолдап, 
Үкімет тиісті қадам жасап, нәти
жесінде музыка академиясы 
ашылды. Қазір ол Қазақ ұлттық 
өнер университетіне айналды. 
Сол қаңтар айында Президент 
Әкімшілігінде алдағы 10 мау
сымдағы астананың халықара
лық тұсаукесеріне байланысты 
жиын өтіп, дайындық жұмысы сөз 
болды. Әрине, оны ұйымдастыру 
қала әкімдігіне жүктелгендіктен, 
бұл үлкен жауапкершілік екенін 
түсіндік.

Ол кезде қала әкімінің орын
басары лауазымында жұмыс 
істеп жатырмын. Бұл сол кездегі 
қиындықтармен басталған біздің 
жанкешті еңбегімізді, таңның 
атысынан күннің батысына дейін 
қаланы қалайда көркейту, мәде
ни ошақтарды ашуға ұмтылған 
жұмысымызды көрсетеді. Қазір 
барлық жағдай бар, отыр да, жұ
мысыңды істей бер – көрдіңіз бе, 
бұрынғы мен қазіргіні тіпті салыс
тыруға келмейді, осындай қиын 
сәттерден жұдырықтай жұмыла 
жұмыс істеу арқылы абыроймен 
шықтық. Ауыртпашылығы мен 
жауапкершілігі зор жүкті абы
роймен атқаруға тырыстық. Таза 
өнер адамы болғандықтан, оған 
дейін мен лауазымды қызметте 
болған емеспін, бірақ астананың 
мәдениетін көтеруге ел басшы
сының таңдауымен келдім. Ше
неунік болу оңай емес, күніне 
пәленбай қағаз алдыңа келеді, 
жас қаланың қаншама өзекті 
проблемасы алдыңнан өтеді. Әрбір 
құжаттың мұқият қаралып, дұрыс 

шешім қабылдануына жауапты 
болғандықтан, көтерер жүк те 
жеңіл болмады. Кейін уақыт 
өте келе бәрі де бір ізге түсіп, 
шаруалар реттеліп, қалыптаса 
бастадық. Осы кезеңде қазақ 
өнерінің дамуына ерекше көңіл 
аудардық.

Әлі есімде, қаңтар айында ең 
алғаш қазақ ұлттық аспаптары 
оркестрінің дайындығына қа
тыстым. Ескі, іші суық клубта 
отырған оркестрдің әртістері 
кірпіштердің үстінде отырып, 
ноталарын кірпіштің үстіне қо
йып дайындалып жатыр екен. Бас 
дирижері Мырзағали Айдаболов 
есіктің орнында шүберек ілінген, 
ар жағында кереуеті бар, сондай 
жағдайда жұмыс істеді. Соған қа
рамастан, әртістеріміз күндізтүні 
дайындығын тастамай, сәуірдің 15
інде Жастар сарайында алғашқы 
концертін өткізіп, оркестрдің 
тұсаукесерін жасадық. Ол кезде 
астанада филармония ұжымы 
атымен болған жоқ, сөйтіп жұ
мысты жанкештілікпен жасадық.

ТАЛАНТТАРДЫ 
ТАНЫТҚАН ФЕСТИВАЛЬ

– Елордада мәдени ошақ-
тардың ашылуы, зиялы қауым-
ның еліміздің астанасына табан 
тіреуі, тағы қандай іс-шаралар 
есте ерекше қалды? Таза өнер 
адамының саясатқа келуі мә-
дениетіміздің алға басуына 
септігін тигізе алды ма, қазір 
қалада руханиятқа, класси-
калық өнер туындыларына 
лайықты мән беріліп жүр деп 
айта аласыз ба?

– Әрбір бастаманың басы 
қасында жауапты адамдар болуы 
керек және оны мен жалғыз 
жасадым деп те айта алмай
мын, мәдениетке жауапты тұлға 
ретінде Алматыдан Тілеуғали 
Қышқашбаевты шақырдым, 
Қарағандыдан филармонияға 
Бекболат Байсағатов келді, бірте 
бірте арманымыз жүзеге аса 
бастады. Музыка академиясы 
ашылып, оған ұстаздарды шақыр
дық, студенттер келе бастады, 
әлеуметтік нысандар – мектеп
тер, балабақшалар мәселелері 
алдымызда тұрды. Қаладағы 220 
мың халықтың 17 пайызы ғана 
қазақ саналатын астанада тек 
бір ғана қазақ мектебі болды, 
ол – №4 қазақ мектебі. Жаңадан 
тәйтәй басқан қалада қиындық 
көп болды, бірақ адамдардың 
талпынысы, жігері, ұмтылысы 
ерекше болғанын көрдім, мақсат 
қойса қол жеткізуге болатынын 
ұғындым сол кездері.

Қазір бәрі жеткілікті, жағдай 
бар, жаңа астанамен мүлде са
лыстыруға келмейтін еді. Жаңа 
Астана – Жаңа Қазақстанды 

құрғанмен бірдей болғанын ай
туымыз қажет. 7 жыл осы қызметті 
атқардым, күн демей, түн демей 
жұмыс істегенімізді білемін. Осы 
жылдары мен қызметтегі ісім 
қауырт болғандықтан, өнердегі 
шығармашылығым баяулап қалды, 
оны уақытша ысыруға тура келді. 
Келгеннен кейін, 78 айдан кейін 
өнерлі жастардың халықаралық 
«Шабыт» фестивалін алғаш ұйым
дастырып, жасадық. Осындай 
байқауларға мыңдаған өнерлі жас 
қатысып, мықтыларын іріктеп, 
осында баспана алуына жәрдем
дестік. «Шабыт» фестивалі арқылы 
қаншама ақын, жазушы жастар, 
журналистер, өнер адамдары та
нылды, 2014 жылғы фестивальде 
15 номинация бойынша жастар 
жүлдеге таласты, жылданжылға 
байқау кең құлашын жайып, та
нымал бола түсті. Әділ қазылар 
мүшелерінің өзі 75ке жетті. 
«Шабыт» фестивалі елорданың 
руханимәдени дамуына айтар
лықтай үлесін қосты.

1999 жылы тәуелсіздік мере
кесін Алматыдан бірдебір әртіс 
шақырмай, тек қана астаналық 
өнер адамдарымен керемет өткіз
геніміз естен кетпейді. Президент 
арнайы алғыс айтты. Бір жылдың 
ішінде жетістігіміз көп – қазақ 
ұлттық аспаптар оркестрін құрдық, 
симфония оркестрі жұмыс істей 
бастады, астанаға ішекті аспаптар 
квартетін алып келдік, үрмелі 
аспаптар оркестрін аштық – жа
салған жұмысқа Президент риза 
болғаны соншалық, бізге былай 
деп тапсырма берді – енді елор
дада Опера және балет  театрын 
құру керек.

Ол кезде қалада опера әншісі 
де, балет шебері де болмады, еш 
кадр жоқ, содан әуелі концерт 
ұйымдастырып, гастрольге Астана
ға мамыр айында А.Селезнев 
атындағы Алматы хореография 
училищесінің студенттері мен 
ұстаздарын шақырдық. Конгресс 
холл залында  ұстаздармен, түлек
термен, атааналармен кездесіп, 
мәселені былай қойдық: «Сіздердің 
алдарыңызда үлкен мақсат тұр, 
елордада болмаған, басталмаған 
опера және балет театрын жа
сағалы тұрсыздар, қазақ өнерін 
дамыту, өркендету – қолдарыңыз
да» деп өрімдей 1617дегі жап
жас балаларға бағдарымызды 
айқындап түсіндірдік. 2000 жылы 
ақпан айында Үкіметтің қаулысы 
шықты да, жеті айдың ішінде 
елордада мемлекеттік опера 
және балет театры ашылды. Театр 
шымылдығы Мұқан Төлебаевтың 
«БіржанСара» операсымен, 
П.Чайковскийдің «Аққу көлі» 
балетімен, Д.Вердидің «Тра
виатасымен» салтанатты түрде 
түрілді. Былай қарасаң, мүмкін 
емес нәрсе, әлемдік танымал өнер 

иелері мұндай өнер ордасын ашу 
үшін кемінде он жыл керек, ал 
сіздер жеті айда опера және балет 
театрын аштыңыздар деп таңғалды 
театр мамандары. Президенттің 
бастамасымен басталған үлкен 
жұмыс, азаматтардың атсалысуы 
арқасында осылайша астанада 
өнер мерекесі салтанат құрды. 
Өнер ұжымы аяғынан тік тұруы 
үшін тәжірибелі мамандарды 
шақырдық, солардың қатарында 
Төлеубек Әлпиев бар. Симфо
ния оркестрін құру үшін Абзал 
 Мұхитденов шақырылды, дәстүр
лі өнердің дамуына Бекболат 
 Тілеухан үлес қосты, қаншама 
адам арманына арман жалғап, 
бізге сенім артып келді, елорда
ның мәдениеті күнненкүнге 
дами түсті, бұл салада көптеген 
жұмыс істелді.

Зиялы қауымнан бұл кездері 
депутат ретінде Әбіш Кекілбаев, 
Фариза Оңғарсынова, Шерхан 
Мұртаза, сондайақ жұмыс ба
бымен жазушы Төлен Әбдіков 
келді. Жастар да көптеп келе 
бастады. Жасы 70тен асқанда 
Қ.Қуанышбаев атындағы кіш
кентай театрға бас режиссер 
болып Әзірбайжан Мәмбетов 
қызметке келіп, тұратын жері 
болмай, театр директорының 
кабинетіне орналасты. КСРО 
Халық әртісінің жағдайы осын
дай болғанда, әрине, басқалары 
туралы айтпасақ та түсінікті. 
Алғашқылардың қатарында болу, 
табанды мақсатқа жету ешкімге 
оңай болған жоқ, біз солардың 
бәрін еңсеріп, еңсемізді тіктедік. 
Президенттің қолдауымен өнер
дегі, шығармашылықтағы 38 
жасқа пәтер берілді. Олардың 
ішінде әншікүйшілер, сурет
шілер, композиторлар, әртістер, 
әдебиеттегі жастар да бар еді. Ең 
талантты жастар баспанаға ие бол
ды. «Шабыт» фестивалі танытқан 
суретші Қазыбек  Әжібеков, әртіс 
Тұрсынбек Қабатовқа жұмыс 
беріп, үй алуына барынша жәр
демдестік. Осылайша елордаға 
келген мыңдаған адам тағдыры 
басқаша өрілді, олардың бола
шағын жақсы жағына өзгертті 
десек болады.

АРМАНЫМДЫ
АСҚАҚТАТҚАН АСТАНАМ!

– 25 жыл белесінен қараған-
да елорданың ерекшелігі қай-
сы, кемшін тұсы қандай, не 
ескерілді, не ескерілмеді?

– Мен ресми делегация құра
мында Ресейдің астанасы – Мәскеу 
қаласына бірнеше рет бардым. 
Бір барғанымда маған «Душа 
Москвы» деген кітап сыйлады. 
Маған бұл идея қатты ұнады. 
Алдағы уақытта елорда туралы 
осындай керемет кітап жазылуы 

тиіс деп есептеймін. Астананың 
рухы, жаны елорданың басты 
құндылығы болуы тиіс. Тұрғын
дарының саны 2 миллион, тіпті 
одан да көп бола берсін, қаланың 
иек артар діңгегі, тірегі астананың 
жан дүниесі болуы керек. Астана 
жанының рухани өрлеуіне, өр
кендеуіне бәріміз жұмыла еңбек 
етуіміз қажет.

Парижге алғаш барғанымда 
Луврды көріп таңғалдым. Лувр 
– әлемдегі ең әйгілі және Еуропа
дағы тұңғыш мұражай. Ол тек 
қана тарихи ескерткіш ретінде 
ғана емес, сонымен қатар, ең 
танымал музей ретінде де әйгілі. 
Осы тамашаны көргенде «Шіркін, 
біздің жас балаларымызға осы 
әсемдікті көрсетсек, бір көргеннен 
талпынысы өзгерер еді!..» деп 
тамсандым. Кейіннен жаңа жоба
лардын қаламызда қолға алғаны 
қуантты. Соның бірі Астананың 
Д.Қонаев көшесіндегі сулыжасыл 
бульварының жасалуы арқылы 
көрінді. Кешкісін қыдырып жүріп, 
Париждегідей жақсы дүниенің 
бізде де жүзеге асқанына қызыға 
да, қуана да қарайсың. Бұл мысал 
мақсат қойса, қолымыздан бәрі 
келетінін аңғартады. Осынау 
әсемдікті көрген жастар арма
нына арман қосып, тек қана алға 
ұмтылмай ма?!

Мәжіліске депутаттыққа түс
кенімді пайдаланып, мыңнан 
астам адамды «Бәйтерек» мону
менті арқылы осы сулыжасыл 
бульварын аралатқаным бар. Бұл 
сұлулықты адамдар көруі керек, 
оны жылданжылға жаңартып, 
ұлғайту қажет. Насихаты дұрыс 
болса, осындай әсем ғимараттар, 
саябақтар арқылы тұрғындарды 
жақсы істерге тәрбиелейміз, 
көше мәдениеті қалыптасады. 
Адамдарды қоршаған ортаны 
қорғауға, тазалыққа үндеген 

маңызды. Әрбір тұрғын қала 
тазалығына мән беріп, қоғамдық 
орындардағы заттарды бүлдірмей, 
сындырмай ұстауы, бірбіріне 
бауырындай қарауы елордалық 
менталитетін өзгертеді. Мәдениет
ті болу дегеніміз міндетті түрде 
фортепиано тартып, скрипкада 
немесе домбырада ойнау емес, 
мәдениет деген – адамның жүрек 
түкпіріндегі қоршаған ортаға 
ерекше көзқараспен қарауы. 
Әлемнің қай жерінде жүрсең де, 
жүрегіңнің ішінде осы қалаға 
деген іңкәр сезім, сағыныш жата
ды. Қаланы салғанда астананың 
жанын ұмытпауымыз қажет. Бізде 
де тарихқа айналар, осындай 
кітапқа өзек болар тақырып көп 
болары сөзсіз. Ең бастысы, біз неше 
түрлі сыннан абыроймен өтіп, 
жақсы келе жатырмыз. Астана 
қаланың жаны – тұрғындарымен 
мақтануы керек.

Менің де астаналық болғаныма 
25 жыл, бір жаққа кетсем, осы 
жылы ұямды сағынып тұратыным 
рас. Әрине, маған да оңай болма
ды. Семейде дүниеге келген мен 
бала кезімнен Алматыда тұруды 
армандадым, оқу оқып, жұмыс 
істедім, Алматыда төрт бөлмелі 
үйі бар адам Ақмолаға келгенде 
6 ай жатақханада тұрып, барлық 
қиындықтан өттім. Келген кезде 
Иманғали Тасмағамбетовтің 
шағын пәтеріне орналастым. 
Кейін біздің қатарымызға Қайрат 
Мәми қосылды, үшеуміз алты 
ай бір пәтерде тұрып, жастық 
шағымызға қайта оралғандай 
әсерде жүрдік. Сонымен қатар, 
осы астанаға үйренісе алмай, 
қайтып кеткен, я болмаса мүлде 
келмеген өнер адамдары да бар еді.

ТАҒДЫРЫМДЫ
ӨЗГЕРТКЕН ЕЛОРДА

– Кезінде 200 мыңнан ғана 
асатын қалада қазір 1354435 
адам тұрады, бұл дегеніңіз мил-
лионнан аса адамның астаналық 
болып келуі, қалыптасуы көз 
алдымызда өтті, осыншама 
халықтың тағдырын елорда 
басқаша өзгертті. Тәуелсіз елдің 
астанасында қала сәулетімен 
бірге елорда мәдениеті де өсіп 
келеді деп нық айта аламыз ба?

– Қазір қаланы аралап жү
ремін де таңғаламын, тамса
намын, жағдайы жақсарған 
сайын адамдардың да арманы 
биіктей береді, ол – заңдылық. 
Елордадағы мәдени ошақтарға, 
мейрамханаларға, қоғамдық 
орындарға барғанда қалада әдемі 
киінген, білімді, білікті жастар
дың көбейе түскенін көріп, ылғи 
қуанамын. Өзім қанша жасты 
жетелеп, астаналық болуына 
себепкер болғаныма қуанамын, 
қызығамын қазіргі жастарға. 
Бір кездері Жастар сарайының 
алдында апта сайын халыққа би 
кешін ұйымдастыратын амал
сыздықтан туған әрекетіміз еске 
түседі. Қала сыртында бард ән
шілердің кешін ұйымдастырып, 
сонда түнеп жүретінбіз. Тәуелсіз 
ел астанасының мәдени өміріне 
қан жүгірту, жаңадан қоныстанған 
көпшілікке эстетикалық азық беру 
үшін барымызды салатынбыз.

Қазір көптеген әсем мәдени 
ошақтар жұмыс істеп тұр, қай 
жағынан алсақ та мақтануға 
тұрарлық. Ойлаңызшы, күніне 
Астанада оншақты концерт, түрлі 
мәдени ісшара өтеді. Бұл деген 
керемет, ғажап қой!

Қаламызда шағын және орта 
кәсіп иелерінің кәсібін дамыту 
өте жақсы жолға қойылғанын 
дәмхана, мейрамханаларға 
 Нұржамалмен барғанда байқап 
жүрмін. Кәсіп жасаймын деген 
адамға барлық мүмкіндік бар, 
сервис қызметі те жылданжылға 
жақсарып келеді. Әрбір адам 
астананың жанын жанданды
руға тырысып жүр. Қарапайым 
халық байыса, қала экономикасы 
көтеріледі, ол елімізге жақсы. 
Бұрын дотацияда болған Астана 
қазір донор, ірі мегаполис сана
лады. Осыған қуанамын. Қала 
күн санап өсіп келеді.

Сұхбаттасқан
Гүлшат САПАРҚЫЗЫ

Отанымыздың 
жүрегі Астанаға биыл 
– 25 жыл! Елорданың 

қалыптасуына үлес 
 қосып,  астананың тұ-

саукесерін  өткізудің 
басы- қасында жүр-

ген,  қазақ музыка 
өнерінде өзінің 

 ерекше қолтаңбасы 
бар талантты компо-
зитор, Қазақстанның 

 еңбек сіңірген қай-
раткері,  Қазақстан 

Рес публикасы Мем-
лекеттік  сыйлығының 

 лауреаты, Астана 
қаласының құрмет-
ті азаматы  Төлеген 

 МҰХАМЕДЖАНОВПЕН 
арнайы жолығып, 
 сұхбаттасқан едік.

АСТАНАНЫҢ 
РУХЫ, ЖАНЫ – 
ОНЫҢ 
АДАМДАРЫ

Астананың рухы, 
жаны елорданың 
басты құндылығы 
болуы тиіс. Тұрғын-
дарының саны 2 
миллион, тіпті одан 
да көп бола берсін, 
қаланың иек артар 
діңгегі, тірегі астана
ның жан дүниесі 
болуы керек. Астана 
жанының рухани өр-
леуіне, өркен деуіне 
бәріміз жұмыла 
 еңбек етуіміз қажет
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500 АДАМ ЖҰМЫСПЕН ҚАМТЫЛАДЫ
Биыл елордада жалпы сомасы 15,9 млрд тең-
гені құрайтын 11 инвест-жобаны іске қосу 
көзделіп отыр. Бұл инвест жобалар сәтті жү-
зеге асырылған жағдайда 500-ден астам адам 
жұмыспен қамтамасыз етіледі. Бұл туралы 
қалалық коммуникациялар қызметі алаңында 
өткен баспасөз мәслихаты барысында «Astana 
Invest» қалалық инвестицияларды дамыту 
орталығы» ЖШС басқарма төрағасының орын-
басары Арсен Меңдіғазиев брифинг өткізді.

Астанада ��деу �нерк�сібі 
саласында�ы жобалар іске 
асырылуда. «Astana Invest» 
�алалы� инвестицияларды 
дамыту орталы�ы» ЖШС 
бас�арма т�ра�асы орынба-
сарыны� айтуынша, 2023 
жылды� �а�тар-наурыз айла-
рында �нерк�сіп �ндірісіні� 
к�лемі 473,3 млрд те�гені 
��рады, НКИ – 100,4%. �деу 
�нерк�сібінде 410,1 млрд те�-
ге сомасына �нім �ндірілді, 
НКИ – 98,5%.

– �аланы� �нерк�сібі, 
негізінен, �деу �нерк�сібі 
к�сіпорындарымен �сыныл�ан 
�нерк�сіптік �ндірісті� жалпы 
к�леміні� 86,7%-ын ��райды; 
электрмен жабды�тау, газ, 
бу беру ж�не ауаны баптау – 
12,1%; сумен жабды�тау, к�різ 
ж�йесі, �алды�тарды жинау 
мен б�луді ба�ылау – 1,3%. 

�деу �нерк�сібіні� негізгі 
салалары металлургия; маши-
на жасау; �зге де металл емес 
минералды �німдер �ндірісі; 
сусындар �ндірісі; резе�ке 
ж�не пластмасса б�йымдарын 
�ндіру; азы�-т�лік �німдерін 
�ндіруден т�рады, – деді Арсен 
Ме�ді�азиев.

�алалы� �нерк�сіп к�сіп-
орындарыны� негізгі �лесі 
№1 Индустриялы� паркте, 
Технопаркте, ндіріс кентінде 
шо�ырлан�ан. 2022 жылды� 
то�ыз айында �аланы� жалпы 
�нім �ндірудегі ��деу �нер-
к�сібіні� �лесі 6% ��рады. 2025 
жыл�а дейін б�л к�рсеткішті 
10 пайыз�а дейін �л�айту 
жоспарлан�ан. 

– �азіргі уа�ытта елордада 
екі арнайы экономикалы� 
айма� ж�мыс істейді. Олар 
– «Астана – жа�а �ала» ж�не 

«Астана-Технополис» АЭА. 
Осы арнайы экономикалы� 
айма�тарды� бас�арушы ком-
паниясы «Astana Invest «�ИДО» 
ЖШС болып табылады. Б�гінгі 
та�да №1 ИП �нерк�сіптік 
объектілеріні� инвестициялы� 
портфелі на�ты салын�ан 
100 жобаны ��райды, жалпы 
��ны – 320,28 млрд  те�ге. 
Іс ж�зінде 261 млрд те�ге 
салын�ан, оны� ішінде 247,08 
млрд те�ге сомасына 51 жоба 
пайдалану�а берілді. Соны� 
н�тижесінде 5 811 т�ра�ты 
ж�мыс орны ��рылды. Ал 49 
жоба іске асыру сатысында 
т�р, оларды� жалпы ��ны 
73,2 млрд те�гені ��райды. 
Б�л инвест жобалар с�тті 
ж�зеге асырыл�ан жа�дайда 
елордада 2 574 ж�мыс орнын 
��ру ��зделіп отыр. «Астана 
– жа�а �ала» АЭА ��рыл�ан 
с�ттен бастап �ндіріс к�лемі 6 
512 млрд те�ге болды. Салы� 
аударымдарыны� к�лемі – 
186,2 млрд те�ге. А�ымда�ы 
жылы жалпы сомасы 15,9 млрд 
те�гені ��райтын 11 жобаны 
іске �осу жоспарлануда, ол 
�з кезегінде 500-ден астам 
адамды ж�мыспен �амта-
масыз етеді, – деді «Astana 
Invest» �алалы� инвестиция-
ларды дамыту орталы�ы» 
ЖШС бас�арма т�ра�асыны� 
орынбасары.

М�гедектігі бар азаматтар-
ды к�сіби о�алту орталы�ыны� 
�леуметтік �ызметкері Айдана 
Макышеваны� айтуынша, 
б�гінгі та�да м�мкіндігі шек-
теулі адамдар�а арнал�ан бос 

Онда к�сіпкерлік, туризм, �леу-
меттік сала, денсаулы� са�тау, 
коммуналды� шаруашылы�, к�-
галдандыру ж�не абаттандыру 
м�селелеріне �атысты с�ра�тар 
�аралды. 

Аудан т�р�ындарыны� �зекті 
м�селелерін ты�дап, тиісті шешім 
�абылдау ма�сатында бастау ал�ан 
б�л нау�ан�а аудан �кімдігіні� 
басшылы�ы, жергілікті мекеме 

�кілдері �атысып, т�р�ындарды� 
с�ра�тарына жауап берді. 

Келесі Ашы� есік к�ні 24 мамыр 
к�ні �ткізіледі. Онда с�улет, �ала 
��рылысы, жер �атынастары, 
��рылыс, энергетика, газдандыру, 
газбен жабды�тау, коммуналды� 
�алды�тар, к�галдандыру, кешенді 
абаттандыру, �орша�ан ортаны 
�ор�ау м�селелері к�терілетін 
болады.

Игі бастаманы Астана 
�аласыны� �кімдігі мен 
«Же�іс» футбол клубы �ол-
дады. Аулалы� футбол клу-
быны� салтанатты ашылу 
р�сіміне �алалы� м�сли-
хатты� хатшысы Ерлан 
Каналимов, Сарыар�а ау-
даныны� �кімі Бауыржан 
Ералы, Астана �аласыны� 
Дене шыны�тыру ж�не спорт 
бас�армасыны� басшысы 
Самат Жыл�ыбаев  �атысты. 

Б�гінгі та�да клубты� 
м�шесі болу �шін 50-ден 
астам адам ниет білдіріп 

Қаланың өнер-
кәсібі, негізінен, 
Өңдеу өнер-
кәсібі кәсіпо-
рындарымен 
ұсынылған өнер-
кәсіптік өндірістің 
жалпы көлемінің 
86,7%-ын құрай-
ды; электрмен 
жабдықтау, газ, 
бу беру және ауа-
ны баптау – 12,1%; 
сумен жабдықтау, 
кәріз жүйе сі, қал-
дықтарды жинау 
мен бөлуді бақы-
лау – 1,3%

ЕРЕКШЕ ЖАНДАРҒА АРНАЛҒАН 
ЖƏРМЕҢКЕ

Елордада Л.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
университетінің қолдауымен мүмкіндігі шектеулі 
адамдарға арналған жұмыс жәрмеңкесі өтті.

орындар к�рме-ж�рме�кесі 
�шінші рет �ткізіліп жатыр. 

– М�ны� алдында �йымдас-
тырыл�ан к�рме-ж�рме�кеге 
180-ге жуы� м�гедектігі бар 
адам �атыс�ан болатын. Б�гін-

гі іс-шара�а 30-�а жуы� ж�мыс 
берушілермен бірге 100-ден 
астам м�мкіндігі шектеулі 
жан ж�мыс іздеп келді, – деді 
Айдана Макышева.

Л.Гумилев атында�ы Еура-
зия �лтты� университетіні� 
�олдауымен �ткен іс-шараны 
м�гедектігі бар азаматтарды 
к�сіби о�алту орталы�ы �й-
ымдастырды. Б�л мекеме 2020 
жылдан бері ж�мыс істейді. 
М�гедектігі бар азаматтар-
ды к�сіби о�алту орталы�ы 
ерекше �ажеттіліктері бар 
жандарды� ж�мыс�а т�руына 
ж�рдемдесіп, оларды жарты 
жыл бойы с�йемелдейді. 

Мамандарды� м�лімде-
уінше, б�гінде бос орындар�а 
с�раныс к�п. Ж�мыс орны �р 
адамны� м�гедектік тобына 
с�йкес болуы тиіс. Біра� кейде 
вакансиялар ол талаптар�а 
сай келмей жатады. Сон-

ды�тан кейбір ерекше �а-
жеттіліктері бар жандар �шін 
бос орын табу �иын к�рінеді. 
Б�л ж�рме�кеге Л.Гумилев 
атында�ы Еуразия �лтты� 
университетінде инклюзивті 
білім алатын студенттер де 
�атысты.

– Жалпы университет 
бойынша инклюзивті білім 
алу категориясына жататын 
134 д�ріс алушы бар. Соны� 
33-і биыл о�у бітіреді, 2-еуі 
докторантурада, �ал�андары 
бакалавриат бойынша о�уын 
т�мамдап жатыр. Сондай-а� 
инклюзивті �олдау �ызметі о�у 
бітіргеннен кейін �рі �арай 
ж�мыс�а орналасуына бізді� 
серіктес мекемелермен бірігіп 
меморандум�а �ол �ойды, 
– деді Л.Гумилев атында�ы 
Еуразия �лтты� универси-
теті жастар департаментіні� 
директоры Жамбыл Тілепов.

АШЫҚ ЕСІК КҮНІ ӨТТІ
Астанадағы «Жастар» сарайында Байқоңыр ауданы-
ның тұрғындары үшін кезекті Ашық есік күні өтті.

АУЛА КЛУБЫ – ТƏРБИЕ МЕКЕНІ
Қаламыздағы Күмісбе-
ков көшесі 6-үй орна-
ласқан мекенжайда 
аулалық футбол клу-
бы ашылды. Жоба-
ның бастамашысы, 
елордалық мәслихат 
депутаты, қалалық 
футбол федерация-
сының президенті, 
атақты қақпашы – 
Давид Лория.

отыр. Оларды� барлы�ы 
жас топтарына сай б�лініп, 
жаз�ы демалыс уа�ытыны� 
со�ына дейін футболмен 
тегін айналысады. 

Жоба бастамашысыны� 
айтуынша, б�л аулада ап-
тасына 2 рет к�сіби жат-

ты�тырушы келіп, жер-
гілікті балалар �шін тегін 
жатты�улар �ткізеді.

– Футболмен айналыс�ы-
сы келетін жандарды� саны 
к�бейген сайын, саба� кес-
тесіне с�йкес жатты�улар-
ды� саны �л�аятын болады. 

Енді аулада�ы балалар бос 
ж�рмейді. Біз балалар�а 
барлы� �ажетті да�дыларды 
дамыту�а м�мкіндік бергіміз 
келеді. Округімізде турнир-
лер �ткізіп, жа�а клубтар 
ашуды жоспарлап отырмыз, 
– деді Давид Лория.

�ыс мезгіліне �арай са-
ба�тарды �ткізу �шін ар-
найы манеж іздеу м�селесі 
�арастырылады. Б�л ретте 
жастар мен жас�спірімдерді 
б��аралы� спорт�а, шы�ар-
машылы� �йірмелерге тарта 
отырып, �мірлік да�дыларды 
�йрету ар�ылы оларды� 
�мір сапасын жа�сарту�а 
басымды� беріледі. 

Жалпы, аула клубтары-
ны� �ызметі жастар мен 
жас�спірімдер арасын-
да�ы �ылмысты азайту�а, 
балаларды� денсаулы�ын 
жа�сарту�а ж�не оларды� 
уа�ытын пайдалы �ткізуге, 
сондай-а�  патриотизмні� 
дамуына ы�пал етеді. Себебі 
оларды� басым б�лігі жан-
жа�ты дамып �ана �оймай, 
�о�амды� шаралар�а да �з 
�лесін �осып келеді.

ЖОЛДАР ЖӨНДЕЛІП 
ЖАТЫР
Астанада жолдарды жөндеу жұмыстары қызу жүр-
гізілуде. Қазіргі кезде Алматы ауданының орталық 10 
көшесі мен тұрғын алаптардағы 20 көшені жаңарту 
жалғасуда.

М�селен, Железнодорожный 
т�р�ын алабында �зынды�ы 
1100 метр Екібаст�з к�шесіне 
к�рделі ж�ндеу ж�мыстары 
ж�ргізілуде. 

Б�гінгі та�да ж�мыстарды� 
80%-ы орындалды. Жоба бой-
ынша асфальт т�селіп, тротуар, 
к�різ желілері – н�сер, сумен 
жабды�тау ж�не сырт�ы жа-
ры�тандыру жабды�талады. 

Аудан �кімдігіні� баспас�з 
�ызметі хабарла�анындай, 
жол ж�ндеу ж�мыстары тамыз 
айында ая�талады.

�аланы� т�р�ын алапта-
рын дамыту ма�сатында 2010 
жылы Астана �аласыны� шет 
айма�тарын дамыту т�жы-
рымдамасы �абылдан�ан бо-
латын. Т�жырымдама�а с�йкес 
2011-2022 жылдарда жолдар 
мен инженерлік желілер салын-
ды, оны� ішінде 2019 жылдан 
2022 жыл�а дейін К�ктал-1, 
К�ктал-2, Комсомольский, 
Интернациональный, Досты� 
т�р�ын алаптарында, О�т�стік-
Шы�ыс ша�ын ауданыны� сол 
жа�ында инженерлік желілер 
салу бойынша ж�мыстар ж�р-

гізілді. Со��ы т�рт жылда ор-
таша ж�ндеу аясында жалпы 
�зынды�ы 80 км болатын 237 
к�ше ж�нделді. А�ымда�ы 
жылы республикалы� ж�не 
жергілікті бюджет есебінен 6 
т�р�ын алапта 7 жобаны іске 
асыру�а �аражат б�лінді. 

Сондай-а� �алалы� К�лік 
ж�не жол-к�лік инфра��рылы-
мын дамыту бас�армасы елор-
даны� Петров к�шесіндегі 
жол т�семіне орташа ж�ндеу 
ж�мысын бастады. Осы�ан бай-
ланысты жол учаскесі уа�ытша 
жабылды.

Ж�мыс Жол �оз�алысы �а-
уіпсіздігін �амтамасыз ету 
ма�сатында �аланы� П�� 
�кімшілік полиция бас�ар-
масыны� келісімі бойынша 
ж�зеге асырылады.

Жол т�семін ж�ндеу Петров 
к�шесі бойында Жирентаев к�-
шесінен Ж�мабаев да��ылына 
дейінгі учаскеде ж�ргізіледі. 
Осы�ан байланысты а�ымда�ы 
жылды� 18-22 мамыр к�ндері 
аралы�ында аталмыш учаскеде 
к�лік �оз�алысы толы�ымен 
шектелетін болады.
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6 САРАПТАМА

Төлен 
ТІЛЕУБАЙ

ТАПШЫЛЫ� �АЛАЙ 
ПАЙДА БОЛДЫ?

Биыл 25 жылды�ын атап �тетін 
Астанада су тапшылы�ына келіп 
со
тыр�ан бірнеше факторлар 
бар. Соны� ішіндегі негізгі еке-
уі – халы
 саныны� тез �суі мен 

ала 
�рылысыны� 
ар
ын алуы. 
Елорданы� ал�аш
ы бас жоспары 
жасал�анда 2023 жылы халы
 
саны 800-900 мы� адам болады 
деп есептелген. 2010 жылы 
ала 
кімшілігі 20 жылдан кейін, я�ни, 
2030 жылы астаналы
тарды� саны 
1 млн 200 мы� адам�а жетеді деп 
болжа�анымен, ол к�рсеткішке 
2020 жылы жеттік. �азір 
ала 
хал
ыны� саны іс ж�зінде 1 млн 
500 мы� адамды 
�райды. Енді 
7 жылдан кейін бас 
алада 2-2,5 
млн адам т�руы м�мкін. Б�л 
ба�ытта Астана �зге ��ірлермен 
салыстыр�анда к�ш басында т�р. 
Б��ан длел, 2022 жылды� 11 
айында елорда т�р�ындарыны� 
саны 4,21 пайыз�а �сіпті. 

Халы
ты� таби�и �сімі мен 
жа�ымды к�ші-
онны� серінен 
елордада жыл сайын�ы суды алу 
мен т�тыну к�лемі жылдам �суде. 
Мысалы, 2007 жылы су алу к�лемі 
43,5 млн текше метр болса, 2012 
жылы – 60 млн текше метр, 2020 
жылы – 105 млн текше метр, 
2021 жылы – 110, 2 млн текше 
метр, 2023 жылы 122 млн текше 
метрге �л�айды. Мамандарды� 
болжауы бойынша, 2030 жылы 
б�л к�рсеткіш 180 млн текше 
метрге дейін жетеді. �аланы 
сумен жабды
тауды� негізгі к�зі 
болып табылатын «Астана» су 

оймасынан «Астана су арнасы» 
ксіпорны жыл сайын шамамен 
110 млн текше метр су алады. 
Ал 
ал�ан 22 млн текше метр 
су тапшы деген с�з. 

Су тапшылы�ына келіп отыр-
�ан негізгі фактор – 
�рылыс-
ты� зор 
ар
ыны мен Есілді� 
екі жа�алауында да ты�ыздап 
к�п
абатты �йлерді� салынуы. 
Ресми статистика бойынша, 
со��ы �ш жылда бас 
алада 8,5 
млн шаршы метр т�р�ын �йлер 
пайдалану�а берілді. Осылай-
ша, 5 жылды
 жоспар 3 жылда 
орындалды. Салын�ан �йлерді 
жылумен, сумен, электр 
уатымен 
жабды
тау 
иын�а со�ып, 
ала 
кімшілігі 2022 жылы 
�рылыс 
к�лемін жылына 2 млн шаршы 
метрге дейін азайтты. Со�ан 

арамастан, �ткен жылы Астана 
баспананы іске 
осуды� к�рсет-
кішін асыра орындады. Б�л жер-
дегі назар аударатын мселе – BI 
Group, Базис-А сия
ты алпауыт 

�рылыс компаниялары Есілді� 
екі жа�алауынан да аспанмен 
тірескен к�п
абатты �йлерді 
жыпырлатып салып жатыр. Су 
саласында�ы мамандар 
алада�ы 
16 ша�ын аудан осындай бейбе-
рекет салын�ан т�р�ын �йлерден 
зардап шегіп отыр�анын айтып, 
дабыл 
а�уда. 

�аланы� бас жоспарында 
жазыл�ан суды пайдалану жне 
�ткізу м�лшері 
а�аз ж�зінде 

алып отыр. Жуырда сенатор 
Бибіг�л Жексенбай осы мсе-
лені к�теріп, �кімет басшысы 
�.Смайыловты� атына жолда�ан 
депутатты
 сауалында салынып 
жат
ан к�п
абатты �йлерді� 
бріне тексеріс ж�ргізіп, 
андай 
м�лшерде су ж�мсалып жат
а-
нын есептеу керектігін айтты. 
Депутат ескі �йлерді� арасына 
ты�ыздап �йлер салу �рдіске 
айналып, соны� кесірінен 
а-
лыптас
ан су жеткізу ж�йесін 
�згертіп 
ана 
оймай, апат-
ты жа�дайлар ту�ызуы м�мкін 
екеніне ала�даушылы
 білдірді. 

М�СЕЛЕ �АЛАЙ 
ШЕШІЛЕДІ?

�ала кімдігі мен �кімет б�л 
мселені �немі назарда �стап, 
оны шешуді� бірнеше н�с
ала-
рын 
арастыруда. Е� алдымен, 
биыл пайдалану�а берілетін №3 
су сор�ыш-с�згіш станция�а �міт 
артуда. 

1.�шінші станция к�зде іске 
�осылады

Жа
ында БА�-
а берген с�х-
батында Астана кімі Же�іс �а-
сымбек биыл жазды� ая�ында №3 
су сор�ыш-с�згіш станция іске 

осыл�анда суды т�мен 
ысым-
мен беру мселесі шешілетінін 
млімдеді. Суірде сенатор Бибіг�л 
Жексенбай жне 
алалы
 мсли-
хат депутаттарымен бірге стан-
цияда�ы 
�рылыс ж�мыс тарын 
к�зімізбен к�ріп, мердігерлерді� 
а
паратын 
�ла
пен естідік. Б�-
гінге дейін 
�рылыс ж�мыстары-
ны� 85 пайызы ая
тал�ан. Жа�а 
станциядан Т�ран да��ылына 
дейін су ж�ретін 21 ша
ырым-
ды
 т�рбаны� 8,5 ша
ырымын 
салып бітіріпті. 

«�ал�ан 12 ша
ырымын к�з-
де ая
таймыз. Мамыр айыны� 
со�ына дейін Ш.�алдая
ов к�ше-
сіндегі учаскені салып бітіреміз. 
Су сол учаскеден магистральды
 
желілерге 
осылады. Б�дан б�лек, 

станциядан К�йгенжар, Мичурин, 
Интернациональный, Учхоз елді 
мекендеріне су беріледі» деп т�сін-
дірді Бас мердігер «�аз��рылыс-
Сервис» �ТК�К» А�-ны� �кілі. 
Ол кімшілік-т�рмысты
 кешен 
(химия-биологиялы
 зертхана, 
су с�зетін блоктар, резервуарлар 
жне т.б.) �имараты салынып 
бітіп, т�рбалар тартыл�ан со� 
іске 
осу мен ж�ндеу ж�мыстары 
ж�ргізілетінін айтты. 

Су сор�ыш-с�згіш станция 
тулігіне 105 мы� текше метр 
(
азіргі тапшылы
 тулігіне 
30 мы� текше метр – Т.Т.) су 
шы�арады. 2021 жылы 
азанда 

�рылысы бастал�ан нысан�а 
сараптама бойынша 59,44 млрд 
те�ге 
ажет. Соны� ішінде 2022 
жылы 30,9 млрд-ы б�лініп, игеріл-
ген. 2023 жыл�а 12,6 млрд те�ге 
б�лінген. Б�л а
ша 
оршайтын 
конструкциялар (шатыр, терезе, 
есіктер) т�р�ызу, магистральды
 
су 
�бырыны� 16,9 ша
ыры-
мын салу�а ж�мсалады. Жоба�а 
республикалы
 бюджеттен 
о-
сымша 14,7 млрд те�ге б�лінген. 
Б�л 
аражат технологиялы
 
жабды
тарды, дренаж ж�йесін, 
�имаратта�ы ішкі инженерлік 
желілерді, байланыс жне к�зет 
ж�йесін ж�ндеуге, ішкі 
�рылыс 
ж�мыстарын ж�ргізуге, аума
ты 

к�галдандыру�а ж�мсалады. 
Биыл 
ырк�йек-
азан айларында 
станцияны� 
�рылысы толы
 
ая
талып, бар 
уатымен іске 

осылады. Мамандар б�л станция 
алда�ы 5 жыл�а дейін елордада 
су тапшылы�ын болдырмау�а 
м�мкіндік береді дейді. Одан 
рі халы
 саны �сіп, жеткілікті 
м�лшерде сумен 
амтамасыз 
ете алмайды. 

Б��ан 
оса, жергілікті кімдік 
«1-су соратын станциядан №3 
су сор�ыш-с�згіш станция�а 
су жіберетін 
�бырды ж�ндеу» 
жобасын іске асыруда. Жалпы 

�ны 49,2 млрд те�гені 
�райтын 

�рылысты «АП-Импэкс» ЖШС 
ж�ргізіп жатыр. Биыл осы жоба�а 
1,0 млрд те�ге б�лінген. Осы 
жобаны� ше�берінде Астана су 

оймасында 1-су сорып-к�теретін 
станциядан Железнодорожный 
т�р�ын алабына дейінгі аралы
та 
�зынды�ы 87,8 ша
ырым жерге 
диаметрі 1200 мм екі суа�ар желісі 
салынады. �шінші станцияны 
сумен 
амтамасыз ету �шін ма-
мыр айында осы су 
�бырыны� 
1-желісіні� (43,9 ша
ырымы) 

�рылысы ая
талады. 2-желісі 
2024 жылы салынып бітеді. Б�л 
жердегі бір ала�дататын жайт 
– Вячеслав су 
оймасында�ы 
(станция�а су содан а�ып келеді) 
су м�лшеріні� жеткіліксіздігі. 

2. Астана су �оймасын ж�ндеу 
ж�не сумен толтыру

Астананы ауызсумен жне 
техникалы
 сумен 
амтамасыз 
етуді� баламасыз к�зі – Астана 
су 
оймасы. Экология жне та-
би�и ресурстар министрлігі Су 
ресурстары комитетіні� ресми 
а
паратына с�йенсек, 2023 жылы 
17 мамырда�ы ахуал бойынша 
су 
оймасында 338 млн текше 
метр су жинал�ан. Б�л – жобалы
 
к�лемні� 82 пайызы. Алайда 55 
жыл бойы ж�мыс істеп т�р�ан 
су 
оймасына лі к�нге к�рделі 
ж�ндеу ж�мыстары ж�ргізілмеген. 
��зырлы комитет б�л істі енді 

ол�а алып, жобалы
-сметалы
 

�жаттама зірлеуде. Б�дан б�лек, 
Астана су 
оймасын Есіл �зені 
ар
ылы 6 ша�ын биік су 
ойма-
сынан су беру жолымен толтыру 
н�с
асы да 
арастырылуда. Ол 
�шін Батпа
к�л, Бірсуат, Есіл, 
Анарк�л, Кенетай, То
сума
 су 

оймаларын ж�ндеу 
ажет. 

Су ресурстары комитеті бізді� 
су тапшылы�ы туралы сауалымыз-
�а былай жауап берді: «Астана су 

оймасын сумен толтыра алатын 
жал�ыз су к�зі бар, ол – �.Стпаев 
атында�ы каналдан Есіл �зеніні� 
арнасына тазарту жне т�бін 
тере�дету жолымен су жіберу.

Жеңіс ҚАСЫМБЕК, 
Астана қаласының әкімі: 

«Үш жыл бұрын әкімдік өте дұрыс шешім 
қабылдады. Себебі үш жыл ішінде Астана 
халқының саны 200 мың адамға көбейді. Биыл 
№3 су сорғыш-сүзгіш станцияны іске қосып, су 
қысымына тапшылық мәселесін шешеміз. Биыл 
төртінші станцияны жобалау ды бастаймыз. 
Бұған қоса, Үкімет елорданы сумен жабдықта-
удың бірнеше нұсқаларын қарастырып жатыр. 
Соның ішінде ең біріншісі және қарапайым нұсқасы – Сабынды жерасты 
кен орнынан су тарту. Бұл жобаны 1,5 жылда іске асырып, тәулігіне 
шамамен 40-50 мың текше метр су алып, Есілдің сол жағалауын 
сумен қамтамасыз етеміз. Нәтижесінде, оң жағалаудағы су жүй-
есіне түсетін жүктеме азаяды. Одан бөлек, болжамымыз бойынша 
80-85 мың текше метр су артылып қалады, ол алдағы 3-4 жылда 
тапшылықты сезінбеуімізге, жоспардағы барлық жобаларымызды 
жүзеге асыруға жетеді».

Бибігүл ЖЕКСЕНБАЙ, 
Сенат депутаты: 

Нұрлан АЛДАМЖАРОВ, 
Экология және табиғи 
ресурстар министрлігінің 
Су ресурстары комитетінің 
төрағасы: 

«Қазіргі таңда Астанада су мәселесі бойынша 
қауіп жоқ. Су қоры тұрақты, тұрғындар сапалы 
сумен қамтамасыз етілуде. Алайда қаланы 
ауызсумен және техникалық сумен қамтамасыз 
ету – негізгі күн тәртібінде тұрған мәселе. Қазіргі уақытта Комитет 
сумен қамтамасыз етудің мынадай бірнеше нұсқасын қарастыруда: 
Астана су қоймасын реконструкциялау, Қ.Сәтпаев атындағы канал-
дан Астана су қоймасын сумен қамтамасыз етуді ұлғайту жөніндегі 
жоба, Астана су қоймасының түбіндегі шөгінділерді тазартуға және 
арнайы техниканы сатып алуға қатысты жоба, Есіл өзені арқылы 6 
шағын биік су қоймасынан су бұру жолымен толтыру және т.б. Бұдан 
бөлек, үш нұсқа жөнінде мәлімет келтірейін. Біріншісі – Төтенше 
жағдайлар кезінде елорданы сумен жабдықтаудың резервтік көзі 
ретінде қала маңында орналасқан жерасты суларының кен орнын 
пайдалану. Төтенше жағдайлар кезінде Астананы сумен жабдықтау-
дың резервтік картасы жасалған. Картада жерасты суларының 4 кен 
орны қарастырылған: Нұра – тәулігіне қуаттылығы 48 мың текше 
метр, Рождественское – тәулігіне 41,5 мың текше метр, Ақмола – 
тәулігіне 20,6 мың текше метр және Атбасар 47,6 мың текше метр 
жерасты қоры бар. Төтенше жағдайлар кезінде елорданы сумен 
жабдықтаудың резервтік көзі ретінде жерасты суларын пайдалану 
үшін қаладан 67 шақырым қашықтықта орналасқан Нұра кен ор-
нынан су құбырының құрылысын іске асыру ұсынылып, 2019 жылы 
техникалық-экономикалық негіздемесі әзірленді. Қазір қала әкімдігі 
оған түзетулер енгізіп, жобалық-сметалық құжаттама әзірлеуде. 
Екіншісі - қала әкімдігімен бірлесіп Қ.Сатпаев атындағы каналдан 
№4 су сорғыш-сүзгіш станцияға дейін су құбырын салу жобасы 
талқылануда. Алдағы 10 жылда елорданың су тұтынуын тәулігіне 
700 мың текше метрге дейін өсетінін ескерсек, Астана су қоймасы 
қажетті су көлемімен қамтамасыз етпейтіні анық. Осы мәселені 
шешу мақсатында арнадан ұзындығы 200 шақырым болатын диаме-
трі 1400 мм жеке су құбырын салу мәселесі қарастырылуда. Бүгінде 
Қ.Сәтпаев арнасы толық қуатының 30 пайызына ғана жұмыс істеп 
тұр. Яғни, су қоры бар. Бұл бассейнаралық арна Ертістен алған суын 
Нұраға құяды. Үшіншісі – Астанадан 300 шақырым жерде Бұзылық 
су қоймасын салу жобасы. Көлемі 800 млн текше метрді құрайтын 
қойма келешекте орталықтағы өңірлерге су тартуға мүмкіндік береді. 
Жобалық-сметалық құжаттамасы жылдың соңында дайын болады. 

Қазақстанның ірі қалаларындағы халық саны 
мен су тұтыну динамикасы

Дереккөзі: «Астана» халықаралық ғылыми кешенінің су қауіпсіздігі орталығы 

СУ ТАПШЫЛЫҒЫ 
ҚАЛАЙ ШЕШІЛЕДІ?

Әсет ҚАЛИЕВ, 
«Астана» халықаралық ғылыми 
кешенінің су қауіпсіздігі 
орталығының директоры:

«Қаладағы әр ауданның су, жылу құбыры, 
канализациялық жүйесі бар. Көпқабатты үйлерді 
тығыздап салу нәтижесінде осы жүйелердің 
өткізу мүмкіндігі бұзылып, нормадан артық 
жүктемемен істеп тұр. Бұған су құбыры желісін-
дегі жиілеген апаттар, үйлердің жоғары қабатына судың бармауы, 
канализациялық құдықтардың ағын суларға толып қалуы дәлел. 
Әкімдіктің ақпаратына сәйкес, балабақша, мектеп, емдеу-сауықтыру 
нысандары нормативтік жүктемеден бірнеше есеге жоғары қуатпен 
жұмыс істеуде. Яғни, инженерлік және әлеуметтік инфрақұрылым 
күшейтілген тәртіпке келтірілген. Ал су желісіндегі ысыраптың 
мөлшері 30 пайызға жетті. Демек қала осы инфрақұрылымға зиян 
келтіру есебінен дамыды деген сөз, өйткені үнемі тұрғын үйлер 
мен әлеуметтік нысандар салу басты назарда болды және қазір де 
солай. Сондай-ақ қазір елордаға қажетті жылу-электр орталығы, 
су сорғыш-сүзгіш станция, газ бөлу желілері, әлеуметтік нысандар 
салудың орнына экономикалық жағынан ешқандай тиімділігі мен 
қайтарымы жоқ EXPO қалашығы, LRT және т.б. алып құрылыстар 
пайда болды. Мемлекет соларды ұстап тұруға жыл сайын миллиондар 
мен триллиондар жұмсауда. Қалқайып қаншама қажетсіз ғимарат 
тұр. Ал балабақшаларда балаларға орын жоқ, халық ішетін суға 
зарығып отыр. Үкімет елордадағы су тапшылығын болдырмау үшін 
жерүсті және жерасты су көздерін пайдаланудың жолдарын қара-
стыруда. Су соратын станциялар мен су қоймаларын жобалау мен 
салуға жедел қаражат бөлуді шешуіміз керек. Өз басым Қ.Сәтпаев  
каналы арқылы су тартуды жақтаймын».
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Төлен 
ТІЛЕУБАЙ

ТАПШЫЛЫ� �АЛАЙ 

Биыл 25 жылды�ын атап �тетін 
Астанада су тапшылы�ына келіп 
со
тыр�ан бірнеше факторлар 
бар. Соны� ішіндегі негізгі еке-
уі – халы
 саныны� тез �суі мен 

ала 
�рылысыны� 
ар
ын алуы. 
Елорданы� ал�аш
ы бас жоспары 
жасал�анда 2023 жылы халы
 
саны 800-900 мы� адам болады 
деп есептелген. 2010 жылы 
ала 
кімшілігі 20 жылдан кейін, я�ни, 

қабылдады. Себебі үш жыл ішінде Астана 
халқының саны 200 мың адамға көбейді. Биыл 
№3 су сорғыш-сүзгіш станцияны іске қосып, су 
қысымына тапшылық мәселесін шешеміз. Биыл 
төртінші станцияны жобалау ды бастаймыз. 
Бұған қоса, Үкімет елорданы сумен жабдықта-
удың бірнеше нұсқаларын қарастырып жатыр. 
Соның ішінде ең біріншісі және қарапайым нұсқасы – Сабынды жерасты 
кен орнынан су тарту. Бұл жобаны 1,5 жылда іске асырып, тәулігіне 
шамамен 40-50 мың текше метр су алып, Есілдің сол жағалауын 
сумен қамтамасыз етеміз. Нәтижесінде, оң жағалаудағы су жүй-
есіне түсетін жүктеме азаяды. Одан бөлек, болжамымыз бойынша 
80-85 мың текше метр су артылып қалады, ол алдағы 3-4 жылда 
тапшылықты сезінбеуімізге, жоспардағы барлық жобаларымызды 
жүзеге асыруға жетеді».

СУ ТАПШЫЛЫҒЫ 
ҚАЛАЙ ШЕШІЛЕДІ?

Осы мәселе соңғы кездері астаналықтарды алаңдатып отыр. Алаңдамай 
қайтсін, су тапшылығынан тарыққан Есіл, Алматы, Сарыарқа, Байқоңыр 
ауданының кейбір тұрғындары жуынатын, кір жуатын сумен қатар 
қанып ішетін қара суға зар болды. Көпқабатты үйлерде су күндіз сыз-
дықтап ағып, кешке тоқтайды. Сенбі, жексенбі күндері жұрт су құятын 
құтыларын көтеріп, құдықтарға қарай ағылады. «Астана су арнасы» 
мемлекеттік кәсіпорнының суды кесте бойынша төмен қысыммен беріп 
отырғанына 2 айға жуықтады. Елордадағы су тапшылығы бір станция ны 
салумен толық шешілмейтіні анық. Себебі халық саны тез өсіп, жаңа 
құрылыстар бой көтерген сайын, суға деген сұраныс та артуда.  

«Дүниежүзілік зерттеулердегі болжамдарға 
сүйенсек, 2040 жылға қарай Қазақстандағы су 
тапшылығы 50 пайызға дейін жетуі мүмкін. 
Қазақстан негізінен Қытай, Ресей, Өзбекстан, 
Қырғызстан мемлекеттерінен келетін суды 
пайдаланады. Ал 4 млн-нан астам қазақстан-
дықтарды сумен қамтамасыз ететін Ертістің 
суы көптеген кәсіпорындардың салынуынан, заңды тұлғалардың, 
шаруа қожалықтарының, кооперативтердің суды көп көлемде 
пайдалануынан, үнемдемеуінен және экологиялық жағдайларға 
байланысты азаюда. Соның салдарынан Астана қаласына келетін 
Ертіс-Қарағанды каналының су мөлшері де келешекте айтарлықтай 
төмендеуі мүмкін. Бұл жобадан басқа да баламалы бағыттарды  
қарастыру қажет».

Алматы Шымкент 

СУ ТҰТЫНУ КӨЛЕМІ, ТЕКШЕ МЕТР/СӨТКЕ (2009 ЖЫЛ)

198 900 731 000

Халық саны – 639 300

 122 200

1 тұрғынға 
шаққандағы (т.м.)

СУ ТҰТЫНУ КӨЛЕМІ, ТЕКШЕ МЕТР/СӨТКЕ  (2022 ЖЫЛ)

0,31 (текше метр) (текше метр) (текше метр)

Астана

Алматы Шымкент 
311 000 750 000 250 000
(текше метр) (текше метр) (текше метр)

Астана

Алматы Шымкент 
651 699 1188 000 546 586
(текше метр) (текше метр) (текше метр)

Астана

СУ ТҰТЫНУ КӨЛЕМІ, ТЕКШЕ МЕТР/СӨТКЕ  (2050 ЖЫЛ, БОЛЖАМ)

Халық саны – 1 365 600 Халық саны – 550 000

1 тұрғынға 
шаққандағы (т.м.)

0,54
1 тұрғынға 

шаққандағы (т.м.)

0,22

1 тұрғынға 
шаққандағы (т.м.)

0,23 
1 тұрғынға 

шаққандағы (т.м.)

0,35
1 тұрғынға 

шаққандағы (т.м.)

 0,21

Халық саны – 1 350 200 Халық саны – 2 156 800 Халық саны –  1 189 200

Халық саны – 3 100 000 Халық саны – 3 600 000 Халық саны –   2 600 000

1 тұрғынға 
шаққандағы (т.м.)

0,21 
1 тұрғынға 

шаққандағы (т.м.)

 0,33
1 тұрғынға 

шаққандағы (т.м.)

 0,21
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7АҚПАРАТ

��РМЕТТІ АТА-АНАЛАР!
Астана �аласы Пригород т�р�ын алабы «Есіл» орта мектебі 2023-2024 о�у жылына арнал�ан �аза� ж�не орыс тілінде 1-4 сыныптар�а 

о�ушыларды �абылдау ж�ргізіледі.
�тініштер 1 с�уірден – 31 шілде аралы�ында ��жаттар �абылданады.
Мекенжайы: Астана �аласы, Есіл ауданы, Пригород т�р�ын алабы, Сарыто�ай к�шесі, 9/1 �имарат.
��жаттарды �абылдау байланыс телефоны: 8 702 999 76 88. Уа�ыты: са�: 9:00 -12:00

ЕЛОРДА ӘКІМДІГІ ЖУРНАЛИСТЕР АРАСЫНДА АСТАНА ТУРАЛЫ 
ҮЗДІК ЖАРИЯЛАНЫМДАР МЕН СЮЖЕТТЕРГЕ КОНКУРС ӨТКІЗЕДІ

Елорда к�ніне орай авторлар арасында �здік жарияланымдар, 
репортаждар, БА� ж�не �леуметтік желілердегі Астананы� да-
муы туралы сюжеттер бай�ауы басталады деп хабарлайды �ала 
�кімдігіні� ресми сайты.

Бай�ау�а �атысу�а барлы� �аза�станды� журналистер ша�ы-
рылады. Бай�ауды Астана �аласыны� Ішкі саясат бас�армасыны� 
�олдауымен �алалы� Коммуникациялар �ызметі �йымдастырады.

Астана туралы 2022 жылды� 1 маусымынан 2023 жылды� 16 
маусымына дейінгі кезе�де жариялан�ан/эфирге шы��ан мем-
лекеттік тілдегі ж�не орыс тіліндегі материалдар �абылданады. 
Бір �атысушы конкурс�а 1 материалдан арты� емес ж�не тек бір 
номинация бойынша �сына алады.

Бай�ау келесі номинациялар бойынша �ткізіледі:
1) «�здік журналист-сарапшы» – елорда туралы баспа басылымда-

рында жары� к�рген сараптамалы� материалдар;
2) «�здік шолушы» – Астана �аласыны� �леуметтік-экономи-

калы� дамуы туралы интернет-басылымдарда�ы материалдар;
3) «�здік радиорепортаж» – Астана�а арнал�ан радиосюжеттер;
4) «�здік телесюжет» – �ала �мірі туралы телесюжеттер;
5) «�здік мобилограф» – мегаполис �мірі туралы бейнероликтер;
6) «�здік фоторепортаж» – Астана туралы фотосуреттер;
7) «�леуметтік желідегі Астананы� 25 жылды�ы туралы �здік 

материал» арнайы номинациясы – �леуметтік желідегі �здік 
материалдарды аны�тау�а ба�ыттал�ан. �леуметтік желілердегі 

(Facebook, Instagram ж�не TikTok) танымал топтар мен пабликтер 
�атысу�а �тініш бере алады.

Номинациялар бойынша же�імпаздарды белгілі журналистер-
ден, медиа-сарапшылардан ж�не елордада�ы осы саланы� ��рметті 
�кілдерінен ��рал�ан конкурсты� комиссия ай�ындайтын болады.

Е� �здік ж�мыс а�шалай сертификаттармен ынталандырылады. 
Бірінші орын �шін 1 миллион те�ге, екінші орын �шін – 500 мы� 
те�ге, �шінші орын �шін – 300 мы� те�ге.

�тінімдер 2023 жылды� 16 мау сымына дейін мына электрон-
ды� пошта ар�ылы �абылданады: sluzhbakommunikatsiy@mail.ru.

�йымдастыру комитетіні� байланыс телефоны: 8 (702) 407-52-82.
Бай�ауды� ережесін elorda.info сайтынан к�руге болады.

Б�л маусымда тез жанатын 
аума�тар ретінде орман-то�ай 
дала ал�аптарын, егістіктер мен 
авток�лік жолдары бойыны�, 
сондай-а� жеке т�р�ын �й сек-
торы мен саяжайларды� ашы� 
аума�тарын айту�а болады. �рт-
ті� шы�уына адамдарды� отпен 
абайсыз болуы, ��р�а� ш�птерді, 
�о�ыстарды ж�не бас�а бау-ба�ша 
�алды�тарын жа�уы, таби�ат�а 
демалу�а шы��ан азаматтарды� 
жа��ан оттарын с�ндірмей кетуі, 
механизатор, малшыларды� 
немесе к�лік ж�ргізушісіні� жол 
жиегіне �шірмей таста�ан те-
мекі т��ылдары себеп. �ура�ан 
ш�птер тез жанып, желмен �деп, 
�лкен аума��а тез таралады да, 
оларды с�ндіру �иындай т�седі. 
Е� �ауіптісі сол – ауызды�тауы 
�иында�ан �рт жалыны жа�ын 
т�р�ан �имараттар мен т�р�ын 
�йлерді шарпиды. Сол себептен 

мамандар жекеменшік секторды� 
т�р�ындары мен саяжай иелеріне 
�з м�ліктерін �ор�ау ма�сатын-
да �з учаскелерін жан�ыш �ал-
ды�тардан, �о�ыстан, ш�птерден, 
т�скен жапыра�тардан, та�ы 
бас�а жан�ыш заттардан уа�ы-
тылы тазалап т�руын ескертеді. 
�йт кені �ртті� зардабы орасан, 
оны� зияны �орша�ан орта�а 
�сер етеді, экологиялы� ж�не 
экономикалы� зардаптары �лкен, 
бір жа�ынан, ауа лас танса, екінші 
жа�ынан, �ртті� мал жайы лымын, 
егістіктерді ��ртады.  

Ендеше, �рт �ауіпсіздігі ере-
желерін са�тау адам �шін де, 
айнала �орша�ан орта �шін де 
�те ма�ызды.

И.ЖАЙНА�ОВ,
 Алматы ауданы 

ТЖБ бас маманы азаматты� 
�ор�ау капитаны  

ӨРТТЕН САҚТАН!
Көктем-жаз мезгілі – өрт қауіпсіздігін ерекше сақтай-
тын, сақтанатын кезең. Әсіресе, жаз айларындағы 
қураған шөптердің тез жануы айналаны қоршаған 
орта үшін қауіпті.

З�мз�г�л Туитина – а�ыл-
шын тілінен 39 жылды� е�бек 
�тілі бар, педагог-шебер. Осы 
жылдар ішінде ол а�ылшын 
тілін о�ытуды� �рт�рлі �діс-
терін жасап, т�жірибесін де 
�олдана білді. Саба� бары-
сында а�паратты� технологи-
яларды �олдана отырып, тілді 
�н ж�не фильмдер ар�ылы 
�йретумен �атар, о�ушылар 
арасында�ы танымал шы�ар-
малар мен �аза� ертегілерін 
а�ылшын тіліне аударды. Ол 
ата�ты Бердібек Со�па�ба-
евты� «Мені� атым �ожа» 
повесі мен «Алдар К�се мен 
Шы�бермес Шы�айбай» ерте-
гісінен �зінділерді а�ылшын 
тіліне т�ржім�лап, танымал 
етті.

 «Ма�ан еліміздегі �здік 

ҚАЗАҚ ЕРТЕГІСІН АҒЫЛШЫНША СӨЙЛЕТТІ
Астана қаласындағы №38 мектеп-лицейінің ағыл-
шын тілі пәнінің мұғалімі Зәмзәгүл Туитинаның 
еңбегінің арқасында елордада қазақ ертегілерінің 
кейіпкерлері ағылшын тілінде сөйледі. Шет тілін 
оқытудағы жаңа әдіс оқушылардың оқу үлгеріміне 
оң әсерін тигізді.

�стаздарды� біріні� ш�кірті 
болу ба�ыты б�йырды. А�ыл-
шын тіліне деген �лкен �ы-
зы�ушылы�ым оны� �ызы�ты 
саба�тары мен шы�армашылы� 
тапсырмаларыны� ар�асында 
оянды, м��алімні� �р та�ыры-
п�а �лкен ынтамен �арайтыны 
себепші болды. 

«З�мз�г�л �алкен�ызы-
ны� тілді �йретуде ерекше 
�діс-т�сілдері ма�ан �нады, 
ш�кірттеріні� білім де�гей-
ін жо�ары де�гейге дейін 
жеткізіп, а�ылшынша сайрап 
шы��анына ку� болдым. Ол 
е�бек еткен жылдары бір емес, 
бірнеше буын олимпиадашы-
ларды т�рбиелеп шы�арды» 
дейді 11-сынып о�ушысы �лпан 
Болат�ожа.

З�мз�г�л Туитина – «Reading 
for pleasure» а�ылшын тіліндегі 
н�с�аулы�ты� авторы. О�ан 
балалар �дебиетіні� классик-
тері мен е� танымал заманауи 

авторларды� �зінділері енгізіл-
ген. Балалар оларды саба�та 
да, бос уа�ытында да о�иды.

Сонымен �атар, З�мз�г�л 
Туитинаны� ш�кірттері «О�у�а 
��штар мектеп – о�у�а ��штар 

�лт» республикалы� жоба-
сы аясында батыс �дебиетін 
а�ылшын тілінде о�ып жатыр. 
Саба�тар аптасына екі рет 
саба�тан тыс уа�ытта тегін 
�ткізіледі.

Гүлшат 
САПАРҚЫЗЫ

«�аза�стан Халы� Банкі» А� Астана ��ірлік филиалы 2023 жыл�ы 
06 маусым к�ні са�ат 10.00-де Астана �аласы, Республика да��ылы, 26 
мекенжайында  орналас�ан  ЦПС 1 б�лімшесін ж�ндеу бойынша ашы� 
тендер �ткізетінін хабарлайды.

Тендерлік ��жаттама пакеттерін 2023 жыл�ы 05 маусым�а дейінгі 
мерзімді �оса ал�анда Астана �аласы, �абанбай батыр да��ылы, 17-�й, 
301 б�лме, �кімшілік-шаруашылы� б�лімінен са�ат 09.00-дан 17.00-ке 

дейінгі (ж�мыс к�ндері) алу�а болады. 
Тендерлік �тінімдер салын�ан конверттер берілген барлы� келген 

тендерлік �тінімдер �леуетті мердігерлерді� �атысуымен мына мекен-
жай бойынша ашылады: Астана �аласы, �абанбай батыр да��ылы, 17. 
Каб. 706

�осымша а�парат пен аны�таманы 8 (7172) 55-98-43, 59-14-38 
телефондары ар�ылы алу�а болады.

Астана �аласы м�слихатыны� ж�мыс жоспарына с�йкес, 
2023 жыл�ы маусымны� бірінші онк�ндігінде «�олжетімді ж�не 
жайлы �о�амды� д�ретханалар – елорданы� м�дени бет-бейнесі» 
ба�дарламасын іске асыру бойынша ж�ргізіліп жат�ан ж�мыстар 
туралы» та�ырыбында к�пшілік ты�даулар �ткізу жоспарлануда.

К�н т�ртібі бойынша �сыныстар мен м�селелерді �ала-
лы� м�слихат аппаратына жолдаулары�ызды с�раймыз.                                                               
Тел.: 55-66-35, эл. пошта: astana@maslihat01.kz.

Е.КАНАЛИМОВ,
Астана �аласы м�слихатыны  тра�асы

Астана �аласы т�р�ындарыны  назарына!
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21 мамыр – Мәдениет және өнер қызметкерлері күні. Биыл 25 жыл толатын еліміздің бас ордасы, 
Астана қаласы мәдениетімен де асқақ. Ерке Есілдің жағасына елорда орнағалы бас қалада көп-
теген сәулеті жарасқан мәдени ошақтар бой көтерді. Соның бірі де, бірегейі – Астаналық цирк. 
2005 жылдың желтоқсанында, Тәуелсіздік күні мерекесі қарсаңында есігін айқара ашқан цирктің 
негізін белгілі иллюзионист, Қазақстанның еңбек сіңірген әртісі Балтабек Жұмағұлов қалады. 
Сол уақытта елордаға жан-жақтан тәжірибелі әртістер шақырылды. Бұл қатарда Орманбетовтер 
әулетінің алатын орны ерек. 

Жануарлармен ж�мыс істеген �ыр�ыз-
станны халы� 
ртісі Салморбек Орман-
бетов, оны жары М�г�л �алиас�ар�ызы, 
�лы Шы�ыс Астаналы� циркті бастауында 
т�р. Осы к�ндері Салморбек б�л д�ниеде 
жо�, жары М�г�л ебегіні зейнетін к�ріп 
жатыр. Ал Шы�ыс пен келіндері йгерім 
ата-ананы жолын жал�ап, к�ні б�гінге 
дейін Астаналы� циркте жемісті ебек 
етіп жатыр. 

�ыры� жасты �ыр�асына шы��ан 
Шы�ыс циркте �сті. Е ал�аш рет манежге 

кесімен бірге �ш жасында шы�ты. Ал он 
бір жасынан бастап жеке н�мірмен �нер 
к�рсете бастады. кесі о�ан бірнеше ешкі 
сатып 
періп, арнайы н�мір 
зірледі. Цирк 

ртісі маманды�ын �мірім деп ба�ала�ан 
Шы�ыс кейіннен Ж.Елебеков атында�ы 
эстрада-цирк колледжі мен Б.Бейшен-

алиев атында�ы �нер академиясын бітірді. 
Адарды, жануарларды �йретуші бола 
ж�ріп, кейіннен каскадерлікті мегерді. 
Ат �стінде неше т�рлі трюктерді орын-
дайтын. Осы �неріні ар�асында талай 

гіме бол�ан «К�шпенділер» фильміне 
ша�ырылды.            

«Номад» каскадерлер тобыны ��ра-
мында осы кинотуындыны т�сіріліміне 
�атысты. Онда Шы�ыс фильмде жо�ар 
батыры Шарышты сомда�ан 
лемге 
йгілі 

ртіс Марк Дакаскасты дублері болды. 
Біра� цирктен кеткен жо�, бала кезінен 
�зіне ысты� жануарлармен ж�мыс істей 
берді. 

– кемні «Фауна» аталатын аттрак-
ционында елу бастан астам жануарлар 
мен адар болды. Соны ішінде т�йелер, 
яктер, аюлар, жыл�ылар, ешкілер, �ойлар, 
иттер, егеу��йры�тарды �йретті. кем 
анам екеуі осы аттракционмен талай елді 
аралады. Мен соны б
рін бала кезімнен 

к�ріп, жануарларды кішкентайымнан 
жа�сы к�ріп кеттім. Сонды�тан жануар-
лармен ж�мыс істемесем, �міріме бірдее 
жетіспейтіндей к�рінеді, – дейді Шы�ыс. 

Шы�ыс пен йгерімді осы цирк �нері 
таныстырып, табыстырды. йгерім циркте 
к�гершіндермен билейтін �ыз бала керек 
бол�анда ша�ырылды. Б�дан б�рын ол 
би студиясында ж�мыс істеген еді. Цирк 
�нері баурап, осы жол�а т�бегейлі бет 
б�рды. Осында ж�ріп Шы�ыспен таны-
сып, екеуіні 
гімесі жарасты. Кейіннен 
�нерде �ана емес, �мірде бір шаыра�ты 
астында бас �осты. Шы�ыс йгерімге 
адар мен жануарлармен ж�мыс істеуді 
�йретті. Арада перзент д�ниеге келді. 

– �ызымыз Самира да біз сия�ты жа-
нуарларды, 
сіресе жыл�ыларды жа�сы 
к�реді. �з басым оны да болаша�та цирк 

ртісі болуын �алар едім, – дейді йгерім. 

Шы�ыс пен йгерімні анасы М�г�л 
�алиас�ар�ызы шет тілдер институтын 
«Француз тілі» маманды�ы бойынша бітірді. 
Біра� жары Салморбекті етегінен �стап, 
�мірін циркпен байланыстырды. Б�гіндері 
– зейнет демалысында. Астаналы� цирк 
оны ардагер ретінде ту�ан к�ндерінде, 
бас�а да мерекелерде арда�тап т�рады. 

Ал йгерім Тілегенова �азір Астаналы� 
цирк 
ртісі �ана емес, режиссер болып та 
ебек етеді. Осы маманды�ты ол М.уезов 
атында�ы От�стік �аза�стан универси-
тетінен о�ып алды. 

Елорда м
дениетіне сіірген ебектері 
ескеріліп, 
ртістер 
улетіне жеті жыл 
б�рын Астана 
кімдігі п
тер берді. Шы�ыс 
пен йгерім к�п уа�ытты гастрольдерде 
�ткізеді. Осы�ан дейін �ытай, бас�а да ел-
дерді аралады. Б�л 
улет �нерде табыссыз 
емес. Шы�ыс – �аза�стан Жастар ода�ы 
сыйлы�ыны лауреаты. Екеуі к�птеген 
халы�аралы� ж
не республикалы� фести-
вальдер мен бай�ауларда топ жарды. Соны 
бірі – «Шабыт» шы�армашыл жастарды 
халы�аралы� фестивалі.  

АҚБӨКЕН ТУРАЛЫ АЛЬБОМ
Елордада киіктер туралы алғашқы ғылыми-танымдық мәліметтерді 
қамтитын AQBOKEN Saiga tatarica фотоальбомының тұсаукесері өтті.

Сарапшыларды айтуынша, �аза�станда 
киік туралы толы��анды а�паратты �амти-
тын, 
сіресе �аза� тілінде жары� к�рген 
�ылыми-танымды� 
дебиеттер жо�ты 
�асы. Киік туралы зерттеулер негізінде 
дайындал�ан «Сайгак в Казахстане» кітабы 
1982 жылы шы��ан.

Фотоальбом шы�ару бастамасын тех-
ника �ылымдарыны докторы �айыргелді 
 �абылдин к�терген. Оны айтуынша, б�гінгі 
�рпа�ты, �азіргі �о�амны а�б�кен туралы 
білетін ма�л�маты мардымсыз.

Басым к�пшілігі а�б�кен жаппай �ырыл�ан 
кездегі ма�алалар мен телесюжеттерді, 
браконьерлікке байланысты жаалы�тарды 
�ана к�рген.

«AQBOKEN Saiga tatarica фотоальбомы е 
алдымен, осы ол�ылы�ты орнын толтыруды 
ма�сат т�тады. Онда фотосуреттерге басым-
ды� беріліп, �ылыми-танымды� м
ліметтер 
�ыс�а да н�с�а баян т�рінде �сыныл�ан. 
А�б�кенні шы�у тегі, ежелгі �
м �азіргі 
таралу географиясы, биологиялы� ерекшелік-
тері, экож�йедегі орны ж
не �азіргі т�ніп 
т�р�ан сын-�атерлер сия�ты та�ырыптар 
�амтыл�ан» деді �айыргелді �абылдин.

Фотоальбом�а оннан астам отанды� ж
не 
шетелдік фотографты жылды т�рлі маусымын-
да т�сірген 100-ден аса фотосуреті енгізілген.

– Шын м
нінде, б�л жоба дер кезінде, д
л 
уа�ытында �ол�а алынып, жары� к�ріп отыр. 
М�нда біз а�б�кендерді санын са�тау ж
не 
�алпына келтіру �шін �андай к�ш-жігер ж�м-
сал�анын атап �туіміз керек. Фотоальбом ел 
тарихыны бір б�лігі болады деп ойлаймын, 
– деді �аза�стан биосаналуанды�ты са�тау 
�ауымдасты�ыны директоры Вера Воронова.

ЖАҚСЫЛЫҚ ҮШКЕМПІРОВ ЖАРЫСЫ

Астанада Жақсылық Үшкемпіровті еске алуға арналған грек-рим күресінен 
халықаралық турнир аяқталды. Қазақстан құрамасы 6 алтын, 5 күміс, 14 
қола иеленіп, жалпы командалық есепте бірінші орынға ие болды. 

Халы�аралы� турнирге �ыр�ызстан, �збекстан, 
Т
жікстан, зербайжан ж
не Израиль ж
не �а-
за�станнан 164 спортшысы �атысып, балуандар 
3 к�н бойы 10 салма� д
режесінде ба� сынады. 

Сайысты со�ы к�ні бес салма� д
режесінде 
балуандар сын�а т�сті. 60 келіде 
зербайжанды� 
Илкин Гурбанов дараланды. Екінші-�шінші орын-
ды �аза�станды� балуандар Сайфулла ��рман, 
Диас Н�ра�ов, Д
улет Фрунзиев �зара б�лісті.

67 келіде та�ы бір зербайжан балуаны Ка-
нан Абдуллазаде бірінші орын алды. �аза�стан 
намысын �ор�а�ан М�хтархан Сахан екінші 
орын алды. Тавакг�л Хазиев (зербайжан), Азиз 
Гассимов (�аза�стан) �шінші т��ырдан к�рінді. 

77 келіде бірінші орынды Олжас Ер�али (�а-
за�стан), екінші орынды Ерлан Марсуулы (�ыр�ыз-
стан), �шінші орынды діл Мусаев (зербайжан), 
Раван Нуриев (зербайжан) алды. 

87 келіде �аза�стан �кілі Н�расыл Аманалы 
(�аза�стан) ба�ы �стем болса, к�міс медаль�а 
Али Гулиев (зербайжан) ие болды. �ола медаль 
Ба�лан �уаныш (�аза�стан) пен Этибар Рзаев�а 
(зербайжан) б�йырды.

130 келідегі алыптар б
секесінде Жохар Узаров 
(�аза�стан) барлы� �арсыластарынан басым 

болды. Екінші орын Мазаим Марданов�а (зер-
байжан) б�йырса, �шінші саты�а Асар Амиров 
(�аза�стан) пен А�арыс Бердашов (�аза�стан) 
т�ра�тады.

Турнир �аза�стан Республикасы М
дениет ж
не 
спорт министрлігі Спорт ж
не дене шыны�тыру 
істері комитетіні, Астана �аласы 
кімдігіні 
ж
не �Р Грек-рим, еркін ж
не 
йелдер к�ресі 
федерациясыны �олдауымен �йымдастырылды.

МӨРТАҢБАСЫН 
ТАБЫСТАДЫ

Астанадағы Мұстафа Шоқай атындағы №51 
мектеп-гимназиясында Мұстафа Шоқайдың 
мұрасы, тұлғаның өзі пайдаланған үш дана 
мөртаңбасының түпнұсқасын салтанатты 
түрде мектеп музейіне тапсыру іс-шарасы өтті.

М�стафа Шо�айды м�рта-
баларын салтанатты тапсыру 
шарасына «М�стафа Шо�ай» 
зерттеу ебегіні авторы, 
Т�ркия мемлекетіні Мимар 
Синан к�ркем�нер универси-
тетіні профессоры, шо�айта-
нушы бдіуа�ап �ара, �о�ам 
�айраткері бдіж
лел Б
кір, 
М�стафа Шо�ай �рпа�тары, 
�лтты� музей, �лтты� кітап-
хана �ызметкерлері, зерттеуші 
�алымдар, білім беру саласы-
ны �кілдері �атысты. 

М�стафа Шо�ай 1939 жыл�а 
дейін ��жаттарына �з �олымен 
м�рін бас�ан. М�нда оны 
аты-ж�ні ж
не т�р�ылы�ты 
мекенжайы француз тілінде 
жазыл�ан. Б�л м�рді негізі 
М�стафа атамны аяулы жары 
Мария Шо�ай �зіні рухани 
�лы лім Алмат�а тапсырады. 
Кейін лім Алмат б�кіл т�ркі 

леміні тарихи т�л�асына 
айнал�ан біртуар азаматты 
ебектерін зерттеушілерді 
ішінен саяси �ылымдар док-
торы, м�стафатанушы Бахыт 

Сады�ованы тадап алады, 
– деді М�стафа Шо�айды 
�рпа�ы Г�лбаршын Зайырова.

Т�ркістанны т�тасты�ы 
мен т
уелсіздігі идеясы �шін 
талмай к�рескен �лт �ай-
раткеріні жаса�ан ебегі, 
ат�ар�ан ісі �шан-теіз. 

М�стафа Шо�айды �р-
па�ы Г�лбаршын Зайырова 
м�ртабаны т�пн�с�асын 
салтанатты т�рде М�стафа 
Шо�ай атында�ы №51 мек-
теп-гимназиясыны дирек-
торы Данара Джумартова�а 
табыс тады. 

«Мен �ашанда жан-т
нім-
мен сенімен біргемін» атты 
к�рмеде б�рын-соды ешбір 
а�парат к�здерінде жары� 
к�рмеген М�стафа Шо�ай-
ды жары Мария Яковлевна 
Горинамен �мір деректерінен 
сыр шертетін фотосуреттер 
шы�арылды. Іс-шара ба�дар-
ламасына сай «Музей сыры» 

деби-музыкалы� композиция-
сы �ойылып, интерактивті 
аладар ж�мысы к�рсетілді. 
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